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Geachte commissieleden, 

 

Hierbij ontvangt u de agenda voor de vergadering van de Commissie Samenleving, te houden  

op donderdag 12 maart 2020 om 20.00 uur in de raadszaal van het gemeentehuis aan de Tobias Asserlaan 

1 te Bergschenhoek. 

U bent uitgenodigd deze vergadering bij te wonen. 

 

De agenda voor de a.s. vergadering luidt als volgt: 

 

1. Opening en mededelingen voorzitter  

2. Inspreker(s)  

3. Vaststelling verslag vorige vergadering  

4. Vaststelling agenda en inventarisatie rondvragen  

5. Bespreekpunten - geen  

6. Stukken ter advisering aan de raad  

6.a. Investeringsvoorstel veranderopgave jeugdhulp, uitvoering Wmo en bedrijfsvoering sociaal domein  

7.a. Actualiteiten uit het college  

7.b. Actualiteiten uit de commissie  

7.c. Verbonden partijen  

8. Rondvraag en sluiting  

 

 

Hoogachtend, 

de voorzitter,  

Alexander Kuipers 
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Datum vergadering : 6 februari 2020 
 
 
Aanwezig 

Commissieleden:  
Leefbaar 3B : Leon Erwich, Machiel Crielaard 
VVD : Conny Hermans, Marloes Draak, Matthijs Machielse 
CDA : Nelleke Bouman, Dave Bergwerff 
WIJ Lansingerland : Leon Hoek, Erwin Barendregt 
CU   : Paul Lieverse 
D66   : Erik Jonker 
GroenLinks  : Selgei Gabin, Dianne van Heusen, Anja de Geus 
PvdA   : Petra Verhoef, Valmir Xhemaili 
 
Voorzitter  : Alexander Kuipers 
Commissiegriffier : Rianne Kokke 
 
Burgemeester : Pieter van de Stadt 
Wethouders  : Ankie van Tatenhove 

 
 
Afwezig 

Leefbaar 3B : Wouter Hoppenbrouwer 
CU : Kees-Willem Markus 
VVD : Juval Pat El 
D66 : Eva Heijblom 
 

 
1. Opening en mededelingen voorzitter 

De voorzitter, om 20.00 uur: Welkom bij de commissie samenleving. We hebben bericht van verhindering 
van de heer Hoppenbrouwer. En ik zie dat er nog wat namen ontbreken, misschien dat zij nog komen. 
Kijkt u voor de zekerheid of uw kaartje erin zit.  
 

2. Insprekers 
De voorzitter: Er zijn vier insprekers over vijf inspreekbeurten verdeeld.  

1. Mevrouw E. van der Poel, inzake ‘stop 5G’ en over wifi op scholen;  
2. Mevrouw M. Groeneveld, inzake ‘stop 5G’; 
3. Mevrouw G. Wijs, inzake gratis OV voor ouderen; 
4. De heer L. Bergman, inzake gratis OV voor ouderen.  

 
Inspreker 1: 
Mevrouw Van der Poel: Geachte commissieleden. Onze gemeente is een voorstander van 
burgerparticipatie in een vroeg stadium. Wij, Monique en ik als burgers, proberen sinds december in 
gesprek te komen met de gemeente omtrent 5G, maar we hebben vooralsnog geen ingang gevonden. Ik 
heb inmiddels 3 verschillende versies geschreven van wat ik u zou willen vertellen vanavond, er is zoveel 
te vertellen en 5 minuten is te kort. Aangezien 5G zonder onze aanwezigheid niet op de agenda had 
gestaan, concludeer ik dat u hier nog weinig over weet. Als u uw huiswerk namelijk had gedaan, dan had 
5G prioriteit gehad en wel degelijk op de agenda gestaan. Daarom start ik nu met een stoomcursus 5G. In 
de wereld van 5G en van straling in het algemeen, zijn er twee partijen: de voorstanders en de 
tegenstanders. Voorstanders van 5G zeggen: gevaar voor de gezondheid is niet bewezen. Dit zijn: 
ministerie EZK, telecombedrijven, grote media, mensen die op de overheid vertrouwen. Tegenstanders 
van 5G zeggen: er zijn duizenden wetenschappelijke bewijzen van gevaar voor de gezondheid. Dit zijn: 
artsen, biologen, wetenschappers, wapendeskundigen, mensen met gezondheidsklachten, mensen die 
zich wel inlezen. Het ministerie economische zaken en klimaat, laat zich adviseren door haar achterban, 
bestaande uit ICNIRP met de veilige norm, daarover straks meer, gezondheidsraad, kennisplatvorm EMV 
(elektro magnetische velden) en het antennebureau. De ICNIRP, de blootstellingsnorm die bij deze 
onderzoeken gehanteerd wordt, is in 1953 vastgesteld door een ex-nazi-wetenschapper genaamd Herman 
Schwan. Dit deed hij door een zak water, op basis van fysiologisch zout en met een gewicht van 74 



 

  2/18 

kilogram (dat was het gemiddeld gewicht van een volwassen man in die tijd), gedurende 6 minuten bloot 
te stellen aan een dusdanige hoeveelheid oplopende straling, totdat de temperatuur van deze zak met 1 
graden gestegen was. Die stralingswaarde is toen gedeeld door een factor 2, om kwetsbare groepen te 
beschermen, en dat is de limiet die nu, anno 2020, nog steeds gehanteerd wordt. Maar zijn wij een zak 
water van 74 kilo? Voldoen kinderen en baby's aan dit criterium? En hoe zit het met de biologische 
effecten zoals DNA breuk als gevolg van deze straling? Ik heb een intern rapport van TNO in bezit, dat tot 
op de dag van vandaag niet officieel naar buiten is gekomen, waarin staat dat bij 15 minuten 
blootstelling aan een zeer lage dosis van 2G en 3G al zowel fysieke als cognitieve verschijnselen 
optreden, zoals minder snel kunnen lezen en rekenen, een mindere reactietijd, minder kunnen 
multitasken, minder focus, niet helder kunnen nadenken, rusteloosheid, gespannenheid, ongeduldigheid, 
geïrriteerdheid. Niet echt zaken die je toeschrijft aan je mobiele telefoon, maar welke hier wel door 
worden veroorzaakt. En dit gaat alleen over een blootstelling van 15 minuten. Wij staan de hele dag 
bloot aan deze straling. Uit onderzoek blijkt dat elektromagnetische straling DNA-breuk veroorzaakt. Een 
gezond mens met een goede immuniteit is in staat deze DNA-breuken te herstellen, een zwak mens met 
een slechte immuniteit kan hierdoor kanker ontwikkelen. Nu krijgt 1 op de 3 mensen al kanker en 
binnenkort is dat 1 op de 2. De telecomspelers waarschuwen hun aandeelhouders nu al in alle 
telecomverslagen wereldwijd dat men in de toekomst rekening moet houden met claims als gevolg van 
schade aan de gezondheid. In de wereld der straling hebben we dus te maken met ICNIRP, maar er 
bestaat ook nog een wetenschappelijke bouwbiologische norm. De ICNIRP hanteert als maximale 
stralingsnorm 61 v/m (volt per meter). Bouwbiologen hanteren 0,06 v/m. Het verschil is enorm. In de 
ICNIRP staat ‘dit is een aanbeveling, en voordat u het toepast, moet u uw eigen onderzoek doen en uw 
eigen metingen verrichten. Maar Mona Keijzer voert het gewoon door. 5G is daarmee een direct 
experiment op ons welzijn. Volgens de code van Neurenberg mogen geen testen worden verricht zonder 
de vrijwillige toestemming van proefpersonen. Aangezien Mona Keijzer verzuimt het voorzorgsbeginsel 
toe te passen, valt deze taak de gemeente toe. U heeft de plicht om uzelf te informeren. U heeft 
bestuurlijke onderzoeksplicht. Het is uw taak om te waken over het welzijn van de burgers in deze 
gemeente. Laat Monet niet zomaar een niet-voor-het-publiek-toegankelijk plaatsingsplan er doorheen 
jassen. Wat is dat voor een telecom-monopolie? Maak een duurzaam antennebeleid met normen die de 
burgers aankunnen. Kies bewust. Ik vraag u: lees u in. Organiseer een informatieavond voor de 
gemeenteraad en voor inwoners. Aanstaande dinsdagavond bezoeken Monique en ik een informatieavond 
die de gemeente Culumborg geeft. Met gastsprekers van zowel voor- als tegenstanders van 5G. Uniek 
hierbij is dat Culemborg een nulmeting gaat uitvoeren op het gebied van biodiversiteit, conditie van het 
ecosysteem en relevante gegevens over de volksgezondheid. Zie de flyer en het programma in de stukken 
die ik aan de griffie heb gestuurd. Trek uw eigen conclusies, alstublieft. Wees een echt slimme 
gemeente. Kies bewust en maak een duurzaam eigen antennebeleid. Stop 5G. Ik heb via de griffie 4 
documenten aan de agenda toegevoegd met daarin handvatten van hoe hiermee om te gaan, want ik 
begrijp dat het lastig is.  
 
De heer Hoek: Wat ik me afvroeg, tegenwoordig heeft iedereen een mobiele telefoon en we hebben 
allemaal het 4G-netwerk op dit moment: is er nou een wezenlijk verschil tussen het 5G-netwerk en het 
4G-netwerk? Met andere woorden: Is dat nou veel gevaarlijker? Ik heb niet de illusie dat we onze 
maatschappij dusdanig kunnen veranderen, dat iedereen zijn mobiele telefoon spontaan aan de wilgen 
hangt. Mijn vraag is een beetje: hoe zit het nou met dat verschil in gevaar tussen die twee eenheden? 
Mevrouw Van der Poel: Ik snap het, want we leven in een digitaal tijdperk en die telefoon moet 
inderdaad niet aan de wilgen, maar we kunnen hier wel bewust mee omgaan. 5G is geen vervanging van 
4G, het komt er boven op. We draaien nu ook nog steeds met 3G bijvoorbeeld. Er is een enkele provider 
die onlangs 3G heeft uitgeschakeld, maar dat is er één. 5G werkt met andere frequenties. Die 
frequenties worden begin dit jaar, ze hadden eerst januari gezegd, maar ik geloof dat dat is uitgesteld, 
geveild door de overheid. Die gaat daar heel veel geld mee verdienen. Die frequenties zenden op een 
hogere golflengte uit. De G staat voor generatie. 5G is eigenlijk een mooie verkooptermijn. 3G was derde 
generatie, 4G is vierde generatie, maar 5G is eigenlijk iets heel anders. Het werkt dus op andere 
frequenties dan 3G en 4G. Hogere frequenties, die geven kortere golven. Met kortere golven heb je 
hogere frequenties nodig om bereik te krijgen en daardoor heb je ook veel meer zendpalen nodig. Het 
idee is dat er elke 50 of 100 meter in een lantaarnpaal een mastje moet worden geplaatst tot vijf keer 
meer zendmasten überhaupt. De voorzitter: We verlangen geen college over dit moeilijke onderwerp. 
Een mooi beknopt antwoord. Mevrouw Van der Poel: Ik doe mijn best om mijn kennis over te brengen. De 
heer Hoek: Dus ik trek voorzichtig de conclusie dat het inderdaad gevaarlijker is dan het 4G netwerk. 
Mevrouw Van der Poel: Ja, en het is een stapeling bovenop.  
 
De heer Lieverse: Ik ben arts en ik ben ingelezen. Ben ik dan per definitie tegenstander? Volgens uw 
papier wel. Mevrouw Van der Poel: U bent arts en u bent ingelezen? Zegt u dat? Oké. Ik weet niet in 
welke categorie u zichzelf schaart. Ik ging ervan uit dat de meeste mensen nog niet zover in hun kennis 
zijn en ingelezen zijn van de aanwezigen. U bent arts. Er zijn al meer dan 200 artsen en wetenschappers 
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die een appeal hebben getekend. De heer Lieverse: Mijn vraag is of ik tegenstander zou moeten zijn. 
Mevrouw Van der Poel: Tegenstander van 5G? Ja. Ja. De heer Lieverse: Ik heb toch iets aanvullends aan 
wat aan de overkant al gevraagd is. Toen ging het over 4G, maar van 5G zegt u: dat is een andere soort 
straling. Toch werd gevraagd of het niet te maken heeft met de intensiteit van de straling. We hebben 
magnetrons en mobiels in ons huis, de wifi die hier op dit moment actief is met 2,4 gH bijvoorbeeld. U 
moet toch iets kunnen zeggen over de variatie ervan, wat dat voor invloed is. Mevrouw Van der Poel: Ja, 
de frequenties van 5G worden ook gebruikt in oorlogssituaties, om daarmee invloed te kunnen uitoefenen 
op de tegenstander, ook op zijn cognitie, heb ik gelezen. Ik vind dat nogal wat, als we met die 
frequenties gaan werken. Heb ik uw vraag niet goed begrepen? Excuus daarvoor.  
 
Mevrouw Verhoef: Dank u wel voor uw inspreken. U eindigt uw betoog eigenlijk met de vraag aan ons: 
gaat u zich nou heel goed hierin verdiepen? Kunt u alstublieft een avond organiseren met informatie 
waarbij ook inwoners kunnen komen en zich kunnen laten informeren? Dat doet mij dan wel denken dat u 
denkt dat de landelijke overheid daar eigenlijk te weinig informatie over geeft en dat de landelijke 
overheid het dus ook minder goed met ons voor zou kunnen hebben, dan een lokale overheid het heeft. 
Ik weet niet of ik uw mening deel, misschien wel niet, maar mijn vraag is eigenlijk: wat verwacht u nou 
van ons? Stel dat wij zeggen: mensen kunnen zich op andere manieren laten informeren, wat zou een 
gemeente dan nog kunnen doen voor uw zorgen? Mevrouw Van der Poel: Kiezen voor een eigen 
antennebeleid en niet het antennebeleid volgen die wordt opgesteld. We kunnen met zijn allen met 
antennes in de rondte gaan stralen, maar een mobiele telefoon met 4G draait al bij 0,00024mW. De 
ICNIRP die we volgen is 61 v/m. Kijk dan op welke plekken er een hoge stralingsvorm nodig is en op welke 
plekken dat niet nodig is. Kijk naar wat nodig is i.p.v. zomaar in de rondte te gaan stralen, zoals het 
antennebeleid dat nu adviseert. Daarbij is ook een waarschuwing op zijn plaats, denk ik. Als we het 
antennebeleid wel gaan volgen en er blijken veel mensen ziek te worden en u wilt dan het antennebeleid 
gaan aanpassen, dan kunt u problemen krijgen met telecomproviders.  
 
Inspreker 2: 
Mevrouw Groeneveld: Geachte commissieleden, aansluitend op het verhaal van Esther zojuist, zijn we 
samen met vele bewoners in Lansingerland zeer ontrust over de wijze waarop besluiten worden genomen 
rondom de invoering van 5G. Er worden verplichtingen vanuit de rijksoverheid aan gemeenten opgelegd, 
die niet democratisch zijn en er wordt een nieuwe technologie ingevoerd zonder te weten wat de risico’s 
zijn. Waarschuwingen worden volstrekt genegeerd. Internationaal hebben Slovenië, Geneve, Brussel, 
Florence, 26 staten in de Verenigde Staten en 4 kantons in Zwitserland 5G geweigerd. Nationaal hebben 
de gemeenten Maastricht en de gemeente Bergen bezwaren ingediend bij het ministerie van Economische 
Zaken en Klimaat tegen de aanpassing van de telecomwet. En zo’n 23 andere gemeenten hebben een 
brief gestuurd aan de overheid, omdat ze zich ook zorgen maken over de uitrol van 5G. De gemeente 
Lansingerland verwijst n.a.v. een brief van twee bezorgde burgers over de uitrol van 5G in Lansingerland 
naar nationaal beleid. En de rijksoverheid verwijst naar internationale afspraken. Juist die internationale 
afspraken hebben Brussel ertoe gebracht 5G te weigeren. Florence stelt de ICNIRP ter discussie, Brussel 
wijst de normering van de ICNIRP af. De Nederlandse stralingslimiet is tien maal ruimer dan de Brusselse 
norm en is daarmee de hoogste ter wereld. Deze blootstellingsnorm, de zogenaamde ICNIRP norm, was 
bedoeld voor radar en andere technische militaire installaties. Deze norm is nooit en te nimmer bedoeld 
geweest voor biologische of medische doeleinden. Tevens geldt deze norm voor 6 minuten in een 
mensenleven. Bij deze norm die de rijksoverheid hanteert is dus uitsluitend gekeken naar de lichamelijke 
opwarming als mogelijk gevaar. Daarnaast zijn er nog allerlei andere biologische mechanismen, die 
worden beïnvloed door elektro magnetische straling. Er zijn inmiddels in duizenden studies biologische 
effecten zoals DNA-schade aangetoond. Bekend is dat zeer lichte straling lekkage van de bloed 
hersenbarrière veroorzaakt. De mogelijkheden van lichte straling om medicijnen in de hersenen te 
krijgen, worden als veelbelovend beschouwd. Maar onbedoelde lekkage door blootstelling aan straling 
heeft hersen gerelateerde klachten als gevolg. De verzekeringsmaatschappijen erkennen 
stralingsklachten en dekken ze niet. Honderden artsen in België en Oostenrijk wijzen op stralingsziekte 
uit hun praktijk. Nederland heeft het over klachten van onbekende oorsprong. De huisarts weet in 50% 
van de klachten niet wat de oorzaak is. Het Verweij Jonker instituut stelt dat 1/3 van de Nederlanders 
chronisch ziek is, waarbij de genoemde ziektebeelden grotendeels overeen komen met de straling 
gerelateerde aandoeningen, waaronder hersenaandoeningen als ADHD, autisme, epilepsie, 
stemmingsstoornissen en huisproblemen. In het gerenommeerde wetenschappelijke tijdschrift de Lancet, 
december 2018, staat een artikel over gezondheidsrisico’s van de in razende tempo toenemende 
hoeveelheid straling van mobiele technologie, dat aan duidelijkheid niets te wensen over laat. Een 
groeiende berg aan wetenschappelijk bewijs suggereert dat langdurige blootstelling aan radiofrequente 
elektromagnetische straling tot ernstige biologische en gezondheidseffecten leidt. Nooit eerder is de 
mensheid van conceptie tot dood bloot gesteld aan zoveel radiofrequent elektromagnetische straling als 
in de laatste twee decennia. Ook brengt deze technologie een controlestraat met zich mee, zoals in 
China. Een biometrisch paspoort is onlangs geaccordeerd in het Europarlement met in de toekomst 
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permanent oproepbare gegevens. Waarom niet luisteren naar 247 wetenschappers uit 42 landen die in 
het International IMF Scientist Appeal waarschuwen voor de effecten van 5G straling op onze gezondheid? 
Waarom niet de meer dan 110.000 ondertekeningen door wetenschappers, artsen, milieuorganisaties en 
burgers uit 187 landen serieus nemen? Als een minister en staatssecretaris zich baseren op oude 
stralingsnormen en onderzoeken die onvolledig zijn, en onderzoek vooraf aan de uitrol van 5G niet nodig 
vinden, hoe kan men dan vertrouwen hebben dat deze technologie veilig is? Hoe kan het dat het 
ministerie van Volksgezondheid vragen over gezondheidseffecten m.b.t. 5G doorstuurt naar het 
ministerie van Economische Zaken en Klimaat? Terwijl dit lijnrecht staat tegenover de doelstellingen van 
Economische Zaken en Klimaat zelf. De gezondheidsbelangen rond straling worden binnen de overheid 
dus door niemand vertegenwoordigd. Een weloverwogen besluit kan zo niet worden genomen. Wie 
waarborgt onze grondwettelijke rechten betreffende gezondheid, lichamelijke integriteit en privacy? Ik 
ben niet tegen de technologische ontwikkelingen, maar voorstander van veilige technologie. Ik begrijp 
dat de gemeente Lansingerland een dienstverlenende en innovatieve gemeente wil zijn, maar dit alles 
mag niet ten koste gaan van de gezondheid van mens, flora, fauna, of ten koste van andere aspecten die 
ik in dit schrijven heb belicht. Graag zouden we zien dat de gemeente Lansingerland met spoed een 
informatiebijeenkomst organiseert en met spoed middels een brief aan de verantwoordelijke minister en 
staatssecretaris bezwaren indient tegen de uitrol van 5G vanwege het ontbreken van de nodige 
onafhankelijke wetenschappelijke onderzoeken naar de biologische effecten van elektromagnetische 
straling, mensen, flora en fauna op de korte en lange termijn. Het hanteren van verouderde 
stralingsnormen en verminderde privacy. Geachte commissieleden, dank u wel voor uw aandacht.  
 
De heer Lieverse: Dit is niet de plaats voor een debat, dus dat ga ik ook niet doen. Ik heb wel een beetje 
bezwaar, richting de voorzitter, om m.b.t. een aantal ziektebeelden een causaal verband te leggen, 
zoals u dat deed en om het woord stralingsziekte te gebruiken. Stralingsziekte in de geneeskunde is iets 
anders dan waar we het hier vanavond over hebben. Mijn vraag is, en dat sluit aan bij wat mevrouw 
Verhoef ook al vroeg: de Tweede Kamerleden worden ook gevraagd en overvraagd, over hun eigen idee 
m.b.t. deze situaties. Zij zijn ertoe over gegaan, afgelopen november, om de gezondheidsraad te vragen 
om m.b.t. de bestaande notities, die er zijn, een update te geven. Daar is de gezondheidsraad nu mee 
bezig. Raad u ons aan om dat rapport serieus te nemen? Of om dat te negeren? Mevrouw Groeneveld: 
Goede vraag. Tot op heden is de informatie die de gezondheidsraad geeft behoorlijk beïnvloed door de 
industrie. Het blijkt dat een aantal medewerkers opgestapt is vanwege het gevoel dat ze continu 
beïnvloed worden door de telecomindustrie. O.a. uitkomsten van onderzoeken. De boel wordt compleet 
genegeerd en van tafel geschoven. Als bijlage heb ik een hoop wetenschappelijke artikelen, daar kan u 
ook naar kijken. Dan ziet u wat er allemaal beschikbaar is.  
 
De heer Erwich: Bedankt voor de inspraak. Ik heb even een vraagje. Weet u dat er biomagnetische 
apparaten zijn, die de straling omzetten? Denkt u dat dat helpt? Mevrouw Groeneveld: Biomagnetische 
straling omzetten? Wat wel helpt is alle bekabeld weer te laten functioneren. Dat is een heel eenvoudige 
oplossing, waardoor we toch gewoon gebruik kunnen maken van snelle technologie en niet bloot gesteld 
worden aan een grote hoeveelheid straling. Een simpele oplossing. De voorzitter: Sinds we hier bekabeld 
zijn, is in ieder geval het geluid een stuk beter.  
 
De heer Jonker: Dank u voor uw betoog. Ik denk dat het een nogal gepolariseerde discussie is. U noemt 
heel veel rapporten. Misschien kan je wel veel meer rapporten noemen, die het tegendeel beweren. Dat 
is een beetje lastig. Maar ik hoor ook een heel groot wantrouwen en dat vind ik eigenlijk nog het ergste. 
U vertrouwt de overheid eigenlijk niet, dat zegt u met zoveel woorden. Ik vroeg me af: als de 
Nederlandse universiteiten onderzoek zouden doen en dat er zou uitkomen dat het geen schadelijke 
effecten heeft. Zou u dat dan geloven? Of zou u dan ook zeggen: dat is in handen van de industrie of die 
vertrouw ik niet. Dat vind ik toch wel lastig, want als we niemand meer vertrouwen, dan wordt het wel 
een heel moeilijke discussie op een bepaald moment. Mevrouw Groeneveld: Als we het bijvoorbeeld over 
medicijnen hebben en het traject zien voordat medicijnen goed gekeurd worden, wat voor onderzoeken 
doorlopen moeten worden, dan lijkt me dat bij 5G hetzelfde verhaal. Naar 5G wordt helemaal geen 
wetenschappelijk onderzoek verricht. Om maatschappelijk draagvlak te krijgen, lijkt het me ook 
verantwoord als de Tweede Kamer ook kijkt naar burgers en ook hun stem mee laat wegen. En ook met 
informatie naar buiten komt. Als we kijken naar de bijlage, die ik heb bijgevoegd, over de gemeente 
Maastricht, is kenbaar heel veel onduidelijk en wordt er niet goed of eigenlijk helemaal niet geantwoord 
op hele logische vragen. Ja, dat lijkt me geen goed signaal vanuit de rijksoverheid, als we het over 
transparantie hebben.  
 
De heer Hoek: De heer Jonker vertelde het net ook al een beetje. Wat moet ik hier nou mee, als lokale 
politicus? Er zijn mensen die zeggen: joh, geen gevaar. Er zijn mensen die zeggen: het is een ernstig 
gevaar. Eerlijkheidshalve moet ik zeggen: ik weet het gewoon niet. Ik mis de kennis om daar een oordeel 
in te vellen. Wat verwacht u dan van de gemeenteraad? Dat we erover stemmen? Wie vindt het 
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gevaarlijk? Nou, ik. Wie vindt het niet gevaarlijk? Dat is een heel lastige discussie. Ik denk: als we 
onafhankelijke onderzoekers niet meer vertrouwen, dan wordt het een heel lastig verhaal. Dan ga je ook 
de vraag nog krijgen: wie is onafhankelijk? Ik vind het ontzettend moeilijk om hier als lokale politiek iets 
van te vinden. Mevrouw Groeneveld: Ik denk allereerst dat het verstandig is om zo’n 
informatiebijeenkomst te organiseren, zodat beide partijen aanwezig zijn en je toch een beter beeld 
hebt van wat er speelt en hoe dingen uitgevoerd gaan worden. Waar wij als gemeente tegenaan lopen, 
maar ook burgers kunnen vragen stellen. Ik denk ten tweede dat het gewoon belangrijk is als de 
rijksoverheid aan kan tonen dat er onderzoeken uitgevoerd zijn die wel de goede normering hebben en 
wel een goede basis hebben om verder op te borduren. Maar niet, zoals het nu gaat, meerdere 
testlocaties in Nederland laten installeren en vervolgens maar te kijken wat er gaat gebeuren. Nu wordt 
niet eens gekeken naar de volksgezondheid. Of naar de burgers, de omwonenden van zo’n testlocaties. Er 
wordt puur gekeken of 5G werkt. We zijn geen proefkonijnen hier in Nederland. We leven in een 
democratisch land, dus de verwachting is ook dat er goede informatie verstrekt wordt en dat we ook als 
burger inspraak hebben.  
 
De heer Crielaart: U begon uw betoog met dat veel bewoners zich zorgen maken. Kunt u mij vertellen 
hoeveel bewoners zich zorgen maken? Kunt u dat kwantificeren? Mevrouw Groeneveld: Dat is een goede 
vraag. We hebben inmiddels een facebookpagina opgericht. Met computer, wel bekabeld. Hoeveel leden 
hebben we nu? 55 volgers. We hebben daarnaast ook heel veel brieven gekregen van mensen die hun huis 
niet uit komen, omdat ze stralingsziekte hebben. Bekend daarvan is dat ze niet eens naar de kerk kunnen 
in Berkel, omdat daar een grote zendmast op staat. Ze hebben daar meteen al last van als ze de kerk in 
komen. Zulke voorbeelden worden aangehaald. Dat is best wel schrijnend.  
 
Inspraak 3, inspreker 1: 
Mevrouw Van der Poel: Ik heb het nog nooit gedaan, dus ik denk dat ik het wel kan. Dus ik dacht: laat ik 
het maar gelijk twee keer doen, inspreken. Dat kwam eigenlijk door de Heraut, die ik gisterenavond door 
las, dat ik geïnspireerd raakte om ook maar een tweede keer te spreken. Dan inderdaad over wifi op 
scholen en in openbare ruimten. Geïnspireerd door het artikel ‘hoe moet Lansingerland er in de toekomst 
uit zien’ besloot ik spontaan nog een keer in te gaan spreken vanavond. In dit artikel las ik namelijk 
‘Men, de gemeente Lansingerland, wil de focus richten op het vergroten van het gevoel van veiligheid en 
het ervaren van gezondheid bij kwetsbare groepen en locaties, zoals scholen en verzorgingstehuizen’. In 
mijn verhaal van zojuist heeft u wat kennis op kunnen doen over straling, stralingsnormen en over hoe 
onze overheid hier mee om gaat. Zoals ik al zei laat het ministerie van EZK zich onder andere adviseren 
door de gezondheidsraad. Daarnaast bestaat er echter ook nog de Raad van Europa. De Raad van Europa 
publiceerde in 2011 een rapport over de gevaren voor de volksgezondheid van elektromagnetische 
velden, waarin wordt opgeroepen om de blootstellingslimieten te verlagen tot 0,2 v/m. Hebben jullie nog 
de 61 v/m van de ICNIRP in gedachten? De raad van Europa concludeert dat de straling die veroorzaakt 
wordt door gsm's en draadloze netwerken de gezondheid in gevaar kan brengen, zeker bij kinderen. Zij 
pleit daarom voor een totaal verbod op mobiele telefoons en wifi in scholen. Zij schrijft: voor kinderen in 
het algemeen, en in het bijzonder in scholen en klaslokalen, maak liefst gebruik van bedrade 
internetverbindingen en leg strenge regels op voor het gebruik van mobiele telefoons op schoolterreinen. 
Vele landen om ons heen hebben dit advies inmiddels opgevolgd. De raad roept met name ministeries van 
Volksgezondheid, Onderwijs en Milieu op om maatregelen te treffen. De Nederlandse Ministeries van 
Volksgezondheid, Welzijn & Sport en Onderwijs (VWS), Cultuur en Wetenschap (OCW) verklaren echter 
niet op de hoogte te zijn van de resolutie. Alleen het ministerie van Infrastructuur en Waterstaat zegt er 
bekend mee te zijn en erkent dat zij het belangrijk vindt de blootstelling te beperken. Maar voor het 
nemen van maatregelen verwijst zij naar het ministerie van OCW. En zo gaan we van het kastje naar de 
muur. Maatschappelijke veranderingen en bewustzijn bij burgers en instanties kunnen klein beginnen. 
Laat gemeente Lansingerland in het kader van haar focus op het ervaren van gezondheid bij kwetsbare 
groepen, het goede voorbeeld geven. Breng advies uit aan scholen, kinderdagverblijven en 
verzorgingshuizen om bedraad internet te gebruiken en om de wifi-functie op de modem uit te zetten. 
Maar denk ook aan openbare ruimtes zoals bibliotheken en dit mooie gemeentehuis, waar vele 
stralingsgevoelige inwoners van deze gemeente niet eens meer naar toe kunnen gaan zonder hevige 
gezondheidsklachten te ervaren. Organiseer een voorlichtingsavond voor de directies van onze scholen. 
Het kan zo eenvoudig zijn. Mijn zoon van 8 bijvoorbeeld is dol op het spelen van Minecraft op de iPad, hij 
doet dit inmiddels op een bedrade iPad, die na een half uur automatisch de spelletjes-functie 
uitschakelt. Daarbij staat de wifi-functie van onze modem definitief uit. Rust in huis, een gezonde 
leefomgeving, en toch mee gaan met het digitale tijdperk waarin we leven. Dat is toch waar we allemaal 
naar streven? Dus, gemeente Lansingerland, zo bent u weer een stukje bewuster geworden. Neem uw 
verantwoordelijkheid en kom in actie. Monique en ik staan u graag terzijde.  
 
De heer Lieverse: Als ik rond keek tijdens uw inspreekbeurt, heb ik ongeveer 3 of 4 mensen zien werken 
op hun mobieltje en bijna iedereen heeft op zijn iPad zitten kijken, terwijl het allemaal onbedraad is. Ik 
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dat als u praat over dit soort situaties van scholen en misschien ook dit soort werkruimtes, waar wij ons 
nu in verkeren, dat dan misschien andere aspecten als afgeleid worden en zich niet kunnen concentreren 
aspecten zijn die zeker nuttig kunnen zijn om mee te nemen in de overwegingen.  
 
Inspreker 3: 
Mevrouw Wijs: Ik wil me even voorstellen. Ik ben Greet Wijs en woon nu 12 jaar in Berkel, in 
Lansingerland. Tot mijn grote vreugde zag ik dat gratis openbaar vervoer nu op de agenda stond. Ik wil 
een heel kort schetsje geven over hoe lang ik daar dus al mee bezig ben. Toen ik in Rotterdam woonde, 
was ik deelraadslid, wat ik 25 jaar heb gedaan. Ik had veel contact met Richard Moti en hij was bezig met 
het gratis openbaar vervoer en dat ging, dat klinkt misschien een beetje raar, helemaal niet over de 
financiën toentertijd. Het ging over de onveiligheid die er was ’s avonds, buiten de spitsuren, dat mensen 
nooit in de tram of metro zaten. Dat is hartstikke jammer, ook van het geld dat je daarvoor gebruikt. Het 
gratis openbaar vervoer is toen verzonnen, niet door mij, misschien dat de heer Fortuyn daar iets van af 
weet, maar Moti is daar toen mee begonnen. Ik zelf ben als deelraadslid daar bij betrokken geweest. Ik 
zeg niet, dat ik het verzonnen heb, maar ik heb er heel veel mee te maken gehad. Jammer is misschien, 
en dat wil ik toch even meegeven, dat het na 12 jaar eindelijk zover was en dat het ging gebeuren, maar 
toen ging ik verhuizen. Ik heb het nog nooit, nog nooit gebruikt. Tot ik een oud kraaitje had uit 
Rotterdam en ik op de Voorschoterlaan bij de tandarts stond, want ik ga natuurlijk wel naar de stad, en 
ik de metro gebruikte, toen stond er: verlopen. Dat was wel heel erg vervelend. Misschien kan ik het ook 
beter gelijk zeggen, en ik kijk ook richting Leon: ik ben op een leeftijd dat dingen best moeilijk worden. 
Sta ik daar op Voorschoterlaan bij die automaat, toen dacht ik: wat moet ik nou allemaal gaan doen? Ik 
kreeg het niet voor elkaar om dat ding op te laden. Hoe makkelijk, hoe handig en hoe fijn is het niet voor 
mensen, en dan gaat het niet over leeftijd, want dat haat ik, die discriminatie als je ouder wordt, want 
je kan niks meer, maar dat je dan gewoon een kaartje hebt. Dan sta je op de Coolsingel en je kan naar 
een museum en je hoeft er niet bij na te denken. Het gaat nooit om geld, zeker bij niet. Dat wilde ik als 
eerste toch maar even uit mijn hart zeggen. Dat ik het daarvoor zo verschrikkelijk belangrijk vind. Het 
belangrijkste is, dat je het na de spits moet doen, ’s morgens om 09.00 uur. Ja, we hebben overal over 
nagedacht. Ik heb zelf een broer wonen in Ommoord en hij zei: Greet, je weet niet wat je ziet met dat 
gratis openbaar vervoer. Daar wonen dus toch wel veel senioren. Nu zeker met dat Hoek van Holland. Hij 
zegt: het is nog nooit zo druk geweest. Die restauranthouders daar zijn wat blij. Het heeft ook zoveel 
praktische ervaringen, dat wil ik jullie ook mee geven. Je kan zeggen wel zeggen: dat geldt daar of daar. 
Hij zegt: je ziet ze al op Hesseplaat opstappen. En ik zeg: ik woon op die Oudelandselaan en ik kan niks. 
Wat eigenlijk het belangrijkste is van het hele verhaal, wat ik aan jullie vertel, waarom ik het zo 
belangrijk vind: het lijkt als je ouder wordt, ik ben dat nou, maar ik ben ook nooit oud geweest, maar ik 
ben het nu, en ineens lijkt het alsof iedereen denkt: die oudjes kunnen niets meer en die doen niets 
meer en die moeten thuis zitten. Dat is niet waar. Ik ga zwemmen, ik ga bridgen, ik doe van alles. 
Daarom sta ik ook hier. Maar wat wel moeilijk is, en daar gaat het natuurlijk ook om: al die nieuwe 
apparaten, die steeds veranderen in de stad. Ik ben lid van de ANWB, maar dat is wel makkelijk. Maar als 
je naar een automaat loopt om er geld in te doen, nou, ik kreeg het nooit voor elkaar. Of je ogen worden 
slechter, dat is ook zo. Het zijn praktische dingen als je ouder wordt. Je wordt niet dement, je wordt 
niet anders, maar de moeilijke dingen gaan steeds moeilijker worden. Wat is er fijner dan zo’n kaartje? 
Het recht van AOW, je hebt allemaal recht op AOW, ook Beatrix, hoe fijn is het dan niet als je zo’n kaart 
hebt en je hoeft niet te denken: heb ik hem opgeladen. Ik heb het niet over eenzaamheid en niet over 
geld. Dat je zo’n kaartje hebt, hoe belangrijk het is. Wat kost het ons nou? Zo duur is het toch ook 
allemaal niet? Wat ik nooit en nooit en nooit wil, ik heb er net nog een discussie over gehad, dat is het 
allerbelangrijkste, maar ik vind alles belangrijk: ik kom uit Kralingen west, een waanzinnig goede wijk. 
Daar in die school met die kinderen, daar sta ik mijn oorlogsverhaal te vertellen. Tegen 40 kinderen, die 
de hand opstaken: hoe vind je dit en hoe vind je dat? Dat was fantastisch. Mijn generatie kan dat gewoon 
nog doen. De voorzitter: We hadden afgesproken dat ik even op het klokje zou letten. U bent over uw 
tijd heen. Als u richting slot van uw betoog gaat. Mevrouw Wijs: Het laatste dat ik zeg: je moet geen 
verschil maken tussen rijk en arm. Mijn vriendin zei altijd: rijke mensen zijn ook eenzaam. Dat woord wil 
ik niet gebruiken, maar ik zeg het toch tegen jullie. Het heeft met geld niets te maken. Het gaat erom, 
dat je niet aan je kinderen moet vragen: breng me even weg. Mijn verhaal is uit mijn hart gegrepen. 
Jongens, het is voor mensen zo belangrijk, dat je de vrijheid hebt, zeker als je wat ouder wordt, dat je 
niet afhankelijk bent, dat je de regie in eigen hand houdt. Ik heb het papier niet gebruikt.  
 
De heer Lieverse: Geen vraag. Gewoon heel goed gedaan. Mevrouw Wijs: Dank u wel.  
 
Inspreker 4: 
De heer Bergman: Dat was ook al mijn gedachten, dat vorige sprekers het allemaal erg goed deden. Ik 
zou meer inhoudelijk kijken. Ik heb de stukken gelezen en ik wil beginnen met het onderzoek van 
Interval. Dat is voor Rotterdam gedaan. Wat me heel erg opviel, is dat in het rapport stond dat het effect 
op niet-eenzamen niet zo groot is. Dat ging van 75% naar 79%. Maar de vraagstelling was ook eenzaam. 
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Als je kijkt naar eenzamen, dan zie je het verschil van 25% naar 21%. Oftewel een zesde. Je voert gratis 
OV voor ouderen in en eenzesde van de mensen die eenzaam is zegt naderhand dat niet meer te zijn. Een 
aantal andere mensen, die zwaarder eenzaam zijn, zijn dan minder eenzaam. Oftewel: voor niet-
eenzamen is het effect klein, zoals in het rapport staat, maar voor eenzamen, en daar ging het nou net 
om. Er zijn niet veel maatregelen, die relatief zo goedkoop zijn en die dan eenzesde van die 
eenzaamheid kunnen verminderen. Het is een rapport, geschreven in 2008. Sinds die tijd is er heel veel 
veranderd voor ouderen. Ze moeten veel langer zelfstandig wonen, bejaardentehuizen zijn weg gedaan. 
Je kan alleen maar ergens komen als je een heel zware indicatie hebt. Tegenwoordig wordt geschat, en 
dat heb ik van ouderenfonds.nl dat de helft van de ouderen eenzaam is. Toen was het 25%. Nu is het 
waarschijnlijk 50%. Dat is verdubbeld. Het is een maatregel, die in 2008 al werkte, waar eenzaamheid 
duidelijk mee omlaag is gegaan. Het zou goed kunnen dat dat nu een nog sterker effect heeft en daarom 
heel interessant is om in te voeren. En wat Greet al zei: eenzaamheid gaat voorbij aan alle financiën, 
iedereen kan eenzaam zijn. Niet alleen als je arm bent, dat je eenzaam bent. Het rapport heeft in de 
gemeenteraad van Rotterdam geen grote invloed gehad. Er is een pilot uitgevoerd, daar is het rapport op 
geschreven, en die pilot heeft wel een heel grote invloed gehad. Er zijn nog nooit zoveel bedankbriefjes 
binnen gekomen op basis van die maatregel als bij enig andere maatregel. Op een gegeven moment 
moest Rotterdam heel veel bezuinigen en toen hadden ze ook die maatregel op de lijst gezet om te 
schrappen. Er zijn nog nooit zoveel boze e-mails binnen gekomen over één maatregel, om te zeggen: dat 
kan niet. En het is geschrapt. En sindsdien is een aantal partijen, zoals het CDA Rotterdam, PvdA 
Rotterdam en Leefbaar Rotterdam, hoeders van die maatregel. Elke keer als er nu een nieuw 
coalitieakkoord komt, dan wordt het er meteen in gezet. Simpelweg omdat het ondenkbaar is dat het 
weg gehaald wordt. Het is echt een groot succes. In de volgende bullet gaat het over eenzaamheid in 
Lansingerland. Ik heb niet echt kunnen achterhalen of het een organisatie is. Dan heb je zo’n uitspraak: 
dat het niet zo’n grote invloed zal hebben. Maar er staat geen naam bij, geen datum bij, wie, wat, waar, 
dus die uitspraak, dat weet ik niet zo. Ik heb ooit een radio programma gehad ITTI ‘iedereen toegang tot 
informatie’. Daarin heb ik een aantal mensen geïnterviewd, o.a. een aantal mensen van hier. Twee keer 
waren mensen heel erg geëmotioneerd, die ik interviewde. Het ging elke keer over eenzaamheid van 
ouderen. Dat zijn Maria Boersma en Bianca van Buren. Die Maria Boersma weet waarover ze spreekt, 
want zij begeleidt ouderen en doet boodschappendiensten. En Bianca van Buren organiseerde een dagje 
naar zee voor ouderen. Dat reizen was dus een heel groot probleem en mensen waren heel erg blij dat ze 
weer eens naar de zee konden gaan, weer eens aan het strand konden staan en hun voeten in het water. 
Ze hadden niet gedacht, dat ze dat ooit nog konden. Die mobiliteit, wat je hiermee zou kunnen krijgen, 
dat zei Richard Moti ook, dat heeft een heel duidelijk effect. Als de mobiliteit van ouderen groter wordt, 
betekent dat ook dat ze veel meer dingen besteden overal en dat ze ook weer een groter sociaal netwerk 
kregen. Veel meer contacten, door het effect van het OV voor ouderen. De voorzitter: Ook voor u: u bent 
radioman en u weet hoe het werkt met de klok. De heer Bergman: Ik zal een stukje overslaan over de 
bedragen, dan zal ik alleen het laatste stukje doen. Wat ik heel erg in dat stuk miste is: er zijn 
ervaringen. Ervaringen in Amsterdam, Rotterdam, Eindhoven, Capelle aan den IJssel, Schiedam, 
Barendrecht. Dat zijn allemaal heel goede ervaringen. Waarom staan die er niet in? Waarom wordt daar 
niet naar gekeken? Ze hebben het allemaal met succes ingevoerd. In Nijmegen hebben ze een ander 
model, een beetje inkomensafhankelijk. In Dordrecht hebben ze een bijdrage van € 13,50 per jaar. In 
Enschede hebben ze het ingevoerd en afgeschaft, omdat het geen succes is. Het lijkt me dat het goed is 
als de gemeente ook bij die verschillende gemeenten een beetje kennis opdoet: wat is daar gebeurd, 
waarom hebben ze het wel of niet ingevoerd, hoe kunnen we dat hier dan gebruiken? In het stuk dat ik 
las, miste ik die basiskennis. Ik zou u willen adviseren: oordeel niet op basis van dit stuk, maar ga voor 
gratis OV voor alle ouderen. Dank u wel.  
 
De heer Jonker: Dank voor uw betoog. U vindt D66 aan uw zijde als u wilt vechten tegen de eenzaamheid 
van ouderen, dat die dingen me raakt, daar gaat het niet om. Wat ik een beetje moeilijk vind in uw 
betoog, is dat u zegt: gratis OV helpt tegen die eenzaamheid. Ik heb ook een beeld bij ouderen, ik kom 
ze ook veel tegen en ik heb ook veel contacten daarmee. Er zijn best drempels om de deur uit te gaan, 
maar ik heb niet de indruk dat die drempels liggen op financieel vlak. Helemaal niet als je kijkt naar de 
huidige populatie ouderen, mensen horen dat niet graag, maar de huidige ouderen in Nederland zijn één 
van de rijkste ooit en waarschijnlijk zal dat zo blijven, vrees ik voor ons. Het gemiddelde inkomen is 
relatief hoog. Ik geloof best dat er drempels zijn, die eenzaamheid in de hand werken, zoals dat een OV-
chipkaart ingewikkeld wordt, dat ze het eng vinden of dat ze zich onveilig voelen. Maar die financiële 
drempel, daar geloof ik eigenlijk niet zo in. Hoe kijkt u daar tegen aan? De heer Bergman: Ik geloof ook 
niet dat die drempel er is. Dat geloof ik ook niet. In Capelle aan den IJssel heb je ook veel rijkere 
ouderen, maar daar werkt het ook en het heeft daar ook een effect, dat de mobiliteit vergroot wordt. 
Niet alleen onder degenen met een laag inkomen, maar ook met een hoog inkomen. Het maakt het 
laagdrempeliger, het maakt het eenvoudiger, het maakt het toegankelijker, het maakt dat mensen het 
dan toch gaan doen. Voor D66: er worden minder auto’s gebruikt, dus in die zin snijdt het mes aan twee 
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kanten. Het gaat niet om de financiën, het gaat om de toegankelijkheid. De voorzitter: Uw antwoord is 
volstrekt helder.  
 
De heer Barendregt: Het bestrijden van de eenzaamheid heeft ook voor ons topprioriteit. Je kunt met het 
OV overal naar toe. Naar het centrum van Rotterdam en daar ontbijten bij de Hema, maar dan zit je daar 
toch weer alleen. Dan ben je daar ook eenzaam. Ik heb een vraag voor u. Acht u het mogelijk dat 
eigenlijk een andere maatregel effectiever is om de eenzaamheid op te lossen? De heer Bergman: 
Theoretisch gezien: ja. Acht ik het mogelijk: ja. Maar welke weet ik niet. Als je een maatregel hebt, die 
in 2008 al één op de zes mensen duidelijk helpt in het gevoel van eenzaamheid, dan vind ik dat een heel 
goed resultaat. Ik zou de vraag terug willen stellen: weet u een maatregel, één maatregel, die meer dan 
één op de zes verbetert? Het is een heel complex probleem. Het is niet alleen maar mobiliteit. Dit helpt 
blijkbaar wel. Mensen gaan ook vaker samen op pad. Dus samen in de Hema eten. De heer Barendregt: 
Ja, samen in de Hema eten, dat is prachtig als dat kan. Ik ken die maatregel, maar ik houd hem nog even 
als cliffhanger. Ik ga hem straks in mijn bijdrage onthullen.  
 

3. Vaststelling verslag vorige vergadering d.d. 16 januari 2020 
De voorzitter: Zijn hier opmerkingen over? Zo nee, dan stellen we hem vast.  
 

4. Vaststelling agenda en inventarisatie rondvragen 
De voorzitter: Twee punten op de agenda vandaag. Zijn er opmerkingen over de agenda? Nee.  
 
Inventarisatie rondvragen: 
Er zijn geen rondvragen.  
 

5. Bespreekpunten:  
 
5.a   Onderzoek gratis openbaar vervoer voor ouderen 

De voorzitter: De reden voor agendering is de brief, het is geen raadsvoorstel. In de brief staat de 
tussenconclusie van het college, gratis OV voor ouderen en minima. De commissie kan het college 
aangeven of dit op steun kan rekenen of niet. Dan weet u waar uw betoog over zou moeten gaan.  
 
De heer Barendregt: De slogan van de RET luidt: aardig onderweg. Qua leeftijd ben ik nog niet aardig 
onderweg, de 65 jaar is nog ver uit het zicht. Pas in de jaren ’50 hoop ik deze leeftijd te bereiken. Maar 
ik ben wel een frequente OV-reiziger. Zo laat mijn 14-daagse reishistorie zien, dat ik reizen heb gemaakt 
met de HTM, GVB, RET en NS. Vanwege mijn jeugdige leeftijd ben ik echter niet precies op de hoogte 
hoe het zit met leeftijdskorting voor ouderen bij het OV. Tijdens mijn voorbereiding op deze vergadering 
heb ik daarom de site van de RET geraadpleegd om dit hiaat in mijn kennis op te vullen. Wat mij opviel, 
en u memoreerde het al in uw bijdrage, dat er een behoorlijke verscheidenheid is tussen de verschillende 
gemeenten als het gaat om hoe het precies geregeld is. Op de site van de RET staat als kopje erboven: 
AOW-gerechtigden, 65-plussers en/of inwoners met een laag inkomen. Het is eigenlijk overal 
verschillend. Je ziet dan een zestal gemeenten daar, die kan je dan aanklikken en dan kan je kijken hoe 
het per gemeente geregeld is. Dat is de vrucht van de gemeentelijke beleidsvrijheid, zo noem ik het 
maar even. Wij gaan van deze beleidsvrijheid, van deze ruimte, vanavond genieten. We bespreken 
althans een brief over een onderzoek naar gratis OV voor ouderen. Het onderliggende doel, waarom we 
het eigenlijk zouden moeten doen, komt gelijk al in de derde zin van de brief naar voren. Daar wordt 
gelijk die link gelegd tussen eenzaamheid enerzijds, het bestrijden daarvan, en het gratis OV. Er wordt 
een causaal verband verondersteld. Ik citeer: het streven is het verlagen van de financiële drempel voor 
senioren om gebruik te maken van het openbaar vervoer en het hiermee tegen gaan van eenzaamheid. 
Dit is op zichzelf een nobel streven. Uit de verdere brief blijkt alleen niet dat het gratis maken van het 
OV voor 65-plussers voor een significante daling van de eenzaamheid zorgt. Het effect zou slechts 
bescheiden zijn. Ook de deskundigen van de lokale coalitie tegen eenzaamheid zegt: we verwachten niet 
dat gratis OV tot mindere eenzaamheid onder ouderen leidt. Het argument: we bestrijden eenzaamheid 
bij 65-plussers door het OV gratis te maken, gaat dus niet of nauwelijks op. Het heeft zelfs alle schijn 
van een gelegenheidsargument om een gedane verkiezingsbelofte in te kunnen lossen. Waarom immers 
een verplichte reductie op de kosten van het OV, wanneer maatwerk meer rendement oplevert? Wellicht 
is het handig om eerst onderzoek te doen naar de verwachte opbrengst van een maatregel, alvorens een 
verkiezingsbelofte in te lossen met minimaal effect. De voorzitter: U bent door uw spreektijd heen. Dat 
is ook wat. U ziet daar 6 minuten staan, die zijn inmiddels bij u terug gelopen. Die 6 minuten mag u 
besteden aan 3 minuten eerste termijn en twee minuten tweede termijn. En u mag een minuut lang 
interrumperen straks. Dan heeft u precies 6 minuten. Als u die 2 minuten en 45 seconden wil vol maken 
in de eerste termijn, dan krijgt u de tweede termijn niet meer de gelegenheid om te reposteren. Ik laat 
het even aan u, wat u wilt. De heer Barendregt: Ik ga mijn eerste termijn afmaken. Ik ben benieuwd of 
de andere fracties dit met mij eens zijn. Het moge duidelijk zijn: de fractie van WIJ is geen voorstander 
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van het collectief aanbieden van gratis OV voor 65-plussers. We zien veel meer heil, en dat is nu de 
cliffhanger, hij komt nu naar voren, we zien veel meer heil in maatwerk. Het wordt ook geïllustreerd 
door een brief uit de Heraut van 8 januari j.l. Ik zal hem niet helemaal voorlezen, ik zal hem kort 
samenvatten. Hierin roept een oudere mevrouw op om het zwemmen betaalbaar te houden. Ze wil dat 
de gemeente hier ook in bijdraagt. Ik denk, mede op basis van een dergelijke brief, dat elke 65-plusser 
uniek is. Voor de één zal het samen zwemmen voor een verrijking van het sociale leven zorgen, een 
ander is door een lichamelijk gebrek aan huis gekluisterd en heeft baat bij een buddy. WIJ is niet bang 
voor een stuk diversiteit in de te subsidiëren activiteiten. Samengevat: WIJ kiest voor maatwerk i.p.v. 
gedwongen uniformiteit. Met deze wijze zijn we aardig onderweg. De voorzitter: Ik ga u nogmaals 
onderbreken. Doe uw microfoon uit, dat scheelt seconden. Mevrouw Verhoef, PvdA: Ik wilde al een tijdje 
geleden een interruptie plegen, maar ik ga even terug naar het punt waarop u zei dat WIJ geen 
voorstander is van het collectief aanbieden van OV. Ik denk dat u bedoelde ‘gratis OV’ voor ouderen, 
maar dat u bent voor maatwerk. In het voorstel staat: voor AOW-gerechtigden met een laag inkomen, 
waaraan gratis OV wordt aangeboden. Vindt u dat dan geen vorm van maatwerk? De voorzitter: Als u 
antwoordt, gaat dat van uw tijd af. Is uw betoog klaar voor de eerste termijn? De heer Barendregt: Mijn 
betoog was afgerond.  
 
De heer Jonker, D66: Het uitgevoerde onderzoek is, wat D66 betreft, glashelder. We hebben een dekkend 
aanbod als het gaat om gratis vervoer voor ouderen. Ook als het gaat om ouderen met een laag inkomen 
of ouderen met een beperking. Gratis openbaar vervoer draagt niet bij aan de maatschappelijke doelen 
die we nastreven, wordt vermeld. D66 had al langer het vermoeden dat dit het geval was, maar het is 
prettig dat we deze discussie nu hopelijk kunnen afsluiten op basis van feitelijk onderzoek. Tegelijkertijd 
wil ik ook vermelden, zoals door anderen al is genoemd, dat we natuurlijk moeten kijken wat we kunnen 
doen aan eenzaamheid van ouderen. Hoe we hun sociale netwerk kunnen versterken en welke 
maatregelen we daar voor kunnen nemen. Ook die maatregelen zullen geld kosten, maar het lijkt me 
beter om daar onze beperkte middelen aan te besteden, dan aan een maatregel als deze, zoals die nu 
wordt voorgesteld. Wij gaan dus mee met het beeld dat door het college geschetst is in de stukken.  
 
De heer Bergwerf, CDA: Allereerst bedank ik de wethouder voor het document. Het CDA vindt het een 
positieve ontwikkeling als meer ouderen met het openbaar vervoer gaan reizen. Echter, wij kunnen mee 
gaan met de argumentatie van de ambtenaren, dat een gratis OV voor alle ouderen binnen onze 
gemeente niet bijdraagt aan de maatschappelijke doelen. Het is wel positief om voor ouderen, waarvan 
hun inkomen een belemmering is om met het openbaar vervoer te reizen, het reizen gratis te maken. 
Juist omdat de groep eenzame ouderen veelal een lager inkomen hebben ten opzichte van niet eenzame 
ouderen. Hierdoor kan gratis reizen met openbaar vervoer voor ouderen met een lager inkomen toch een 
stimulering zijn om er op uit te gaan. GL heeft bij de technische vragen gevraagd wat het kost om alle 
inwoners met een inkomen tot 120% van het minimum een gratis OV te verstrekken. Dat is best een 
interessante. Wij zijn ook heel benieuwd naar het antwoord. Ter afsluiting vindt het CDA het erg prettig 
dat er twee maatregelen worden voorgesteld, bestaande uit goede voorlichting, ondersteuning en 
trainingen om ouderen te stimuleren gebruik te maken van het openbaar vervoer. Inclusief de 
samenwerking met de 3B bus om het gebruik van OV nog meer te stimuleren. Wij steunen deze 
maatregelen van harte. Het uiteindelijke voorstel over de invoering van gratis openbaar vervoer voor 
ouderen met een minimum inkomen zien wij graag verschijnen. Dank u. Mevrouw Draak: Nog net op de 
valreep een interruptie. U vroeg zich af m.b.t. de kosten voor gratis openbaar vervoer voor mensen met 
een minimum inkomen. Staat dat niet in de brief van de ambtenaren? Dat dat € 94.200 kost? Of bedoelt u 
iets anders? De heer Bergwerf: Waar u naar verwijst gaat puur om de ouderen met een minimum 
inkomen. De vraag van GL was om te kijken wat het kost om alle inwoners in Lansingerland met een 
minimum inkomen te betrekken en om te kijken wat dat kost.  
 
Mevrouw Hermans, VVD: Dank voor de stukken. Op de agenda staat dan eindelijk een keer het gratis 
openbaar vervoer voor ouderen, maar wel met de subtitel: voor het tegengaan van eenzaamheid. In de 
loop van de tijd is daar dan gelukkig de norm bij gekomen van een inkomen van 120% van het minimum 
loon. Het kan niet de bedoeling zijn om ook alle rijke ouderen van gratis OV te voorzien, terwijl zij dat 
heel makkelijk kunnen betalen. Naar ons idee zou het beter zijn om op andere vlakken te investeren. Als 
het gebrek ligt bij dat ouderen het niet kunnen of het moeilijk vinden of het te druk vinden of iets 
dergelijks, waardoor ze alsnog het OV niet pakken, om daar dan een investering op te doen. Om te kijken 
of we op die manier beter de ouderen kunnen begeleiden naar gebruik van het openbaar vervoer. Maar 
we hebben al een heleboel mogelijkheden in Lansingerland voor vervoer, waaronder de Beltax, de Valys 
met o.a. het begeleid abonnement, waarbij je van deur tot deur begeleid wordt met een telefoon, met 
persoonlijke aandacht, die je ook door de poortjes helpt, als je er niet door komt. De 3B bus. Ouderen 
hebben al standaard een korting van 34% op het OV. Wat zou het gratis OV dan nog toevoegen? Waar trek 
je de grens? Hoe ver kunnen mensen reizen met gratis OV? Mevrouw Verhoef: Ik wil vragen aan mevrouw 
Draak of zij weet of de 3B bus je ook twee keer per week naar het IJsselland ziekenhuis brengt als je 
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daar heen moet voor medische behandeling, als oudere. De voorzitter: U bedoelt mevrouw Hermans? 
Mevrouw Draak: Sorry, mevrouw Hermans, ik heb mijn bril niet op, maar ik herken u wel. Ik ben altijd zo 
gefixeerd op mevrouw Draak, want zij spreekt vaak in. Ik stelde de vraag of de 3B bus je ook naar het 
IJsselland ziekenhuis in Rotterdam brengt, dus helemaal aan de andere kant, bij Alexanderpolder, bij 
Ommoord. Of dat je daar toch makkelijker met de metro komt. Dat kost dan € 4,50. Mevrouw Hermans: 
De 3B bus misschien niet, maar de Beltax kan je er heel makkelijk naar toe brengen. Wat mij wel 
triggerde, was: wil je de eenzaamheid bij ouderen terug dringen of wil je dit bij meerdere groepen doen? 
Wil je daar niet naar kijken? Dus ook gezinnen met kleine kinderen of alleenstaanden die net hun baan 
verloren zijn of gezondheidsproblemen hebben. Omdat ook bewezen is dat eenzaamheid veel 
gezondheidsklachten met zich mee brengt, wat de gemeente ook weer extra op kosten jaagt. Het lijkt 
me beter om dat dan wat breder te onderzoeken en niet alleen maar te kijken naar het gratis OV, omdat 
in veel gemeenten toch gebleken is dat dat geen significante verbetering geeft van het gevoel van 
eenzaamheid. In het coalitieakkoord, op pagina 10, staat letterlijk: het in 2018 uitvoeren van een 
onderzoek of een pilot voor flexvervoer en fijnmazig OV tussen de kernen. Dit is inclusief een samen met 
stichting Welzijn Lansingerland nader uit te werken aanbod voor gratis OV voor eenzame ouderen en de 
kansen voor flexvervoer en/of fijnmazig OV naar het Franciscus gasthuis en het Groene Hart ziekenhuis in 
Gouda. In principe is de VVD voor om te kijken of we op een breder vlak daar iets aan kunnen doen. Niet 
specifiek voor gratis OV, maar laten we misschien een pilot afwachten en over een half jaar of jaar nog 
eens kijken wat daar dan uitkomt. Of het daadwerkelijk bijdraagt aan het verlagen van eenzaamheid 
onder mensen, ouderen, minima, kies maar.  
 
De heer Lieverse, CU: Het valt me op dat sommige fracties nogal zuinig reageren op deze brief vanuit het 
college. Wij zijn een stuk positiever hierover. Wij kunnen ons wel vinden in de aanpak die voorgesteld 
wordt. We weten niet wat de invloed zal zijn op eenzaamheid. Eén van de insprekers wees er al op, dat 
er een bescheiden effect zou kunnen zijn. Ervaringen elders zijn niet eensluidend wat dat betreft. Wat 
ons aanspreekt, wat in het plan wordt mee genomen, is om aandacht te geven aan voorlichting m.b.t. 
hoe het openbaar vervoer werkt en ook training erbij. Van één van de insprekers is gehoord dat dit soort 
aspecten zeker van waarde zijn voor mensen om überhaupt het openbaar vervoer weer te gaan 
gebruiken. We hebben één aanbeveling, die we niet hebben gezien in deze brief: dat er een 
evaluatiemoment ingelast zou kunnen worden over bijvoorbeeld een jaar of over twee jaar. Dat is aan 
het college om dat te gaan bekijken. Om te bezien of het van invloed is geweest op eenzaam, op één of 
andere manier te beoordelen. Om dat dan ook te kunnen leggen naast de ervaringen van elders. Maar ook 
al zou het aspect van eenzaamheidsbestrijding niet heel duidelijk zijn, als dan het gebruik van het 
openbaar vervoer hiermee toegenomen zou zijn, zou het voor de CU al een winstpunt zijn.  
 
De heer Crielaard, L3B: Gratis OV voor ouderen is een belangrijk speerpunt van L3B uit het 
verkiezingsprogramma 2018-2020. De vele positieve reacties op straat en sociale media tijdens onze 
campagne maakt duidelijk dat de behoefte groot is in Lansingerland. Binnen het RET netwerk is gratis OV 
voor alle ouderen mogelijk in de gemeente Rotterdam, Capelle aan den IJssel, Barendrecht en 
Ridderkerk. In Schiedam en Albrandswaard is gratis OV voor ouderen met een kleine beurs ingevoerd. 
Volgens de heer Bergman zijn de ervaringen goed. In Lansingerland wordt door inwoners met een AOW, 
die wij spreken, een vorm van onrechtvaardigheid ervaren, dat zij hier geen gebruik van kunnen maken. 
Ze vallen nu buiten de boot. Hoewel L3B graag gratis OV voor alle ouderen ziet, begrijpen wij ook dat het 
door de forse kosten, die het met zich mee brengt, het college vooralsnog kiest voor ouderen met een 
inkomen tot 120% van het minimum. Het college concludeert dat gratis OV voor alle AOW-ers niet 
bijdraagt aan het behalen van de maatschappelijke doelen. Maar L3B denkt dat door het aanbieden van 
gratis OV aan ouderen met een kleine beurs het wel degelijk de drempel kan verlagen om gebruik te 
maken van het OV en dat ze er bovendien frequenter gebruik van zullen maken. Door dit gegeven, in 
combinatie met de andere maatregelen die het college in de brief noemt, zoals de OV opstapdagen, 
worden goede stappen ondernomen om de maatschappelijke doelen te behalen, zoals het bestrijden van 
eenzaamheid, maar ook de zelfredzaamheid van ouderen vergroten, zodat ze niet afhankelijk zijn van 
hun kinderen om hen overal te brengen. Kortom: L3B is  blij met deze tussenoplossing en we wachten het 
voorstel van het college af, zodat zo snel mogelijk gratis OV RET voor AOW-ers met een inkomen van 
120% van de bijstandsnorm kan worden ingevoerd. Wij kijken uit naar het vervolg waarbij wij alert zullen 
blijven om, zodra het mogelijk is, gratis RET voor al onze inwoners met een AOW mogelijk te maken. 
Dank u wel.  
 
Mevrouw Verhoef, PvdA: De PvdA fractie is ook blij met de brief van het college met daarin de uitslag 
van het onderzoek, dat is gedaan naar de mogelijkheden om gratis OV mogelijk te maken voor eenzame 
ouderen. Onze PvdA fractie heeft er jarenlang voor geknokt. Het was een onderdeel van onze 
verkiezingscampagne. Wij maakten daarbij niet de link tussen gratis OV en eenzaamheid. Die link hebben 
we niet gemaakt, die willen we ook niet maken. Onze belofte was: alle ouderen boven de 67, dus de 
AOW-gerechtigden, gratis OV aanbieden. Net als in de grote buurstad Rotterdam en de andere 
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gemeenten, die de heer Crielaard netjes opnoemde. Want we zijn toch één groot vervoersgebied. Zijn de 
ouderen hier anders dan in Rotterdam? Zijn ze hier rijker, armer? Daar gaat het niet om. Het zijn 
Rotterdammers, die hier vaak wonen. AOW is een recht en in Rotterdam krijg je daar dan ook gratis OV 
bij. Tijdens de verkiezingscampagne maakten we een filmpje, waarin Greet Wijs, de inspreekster, die 
niet alleen een goed verhaal kan houden, maar ook zeer fotogeniek is, vlakbij de plek waar eerst de 
halte Bonfut lag. Dat was in de buurt van de Wildersekade. Mevrouw Wijs legde uit: ouderen die aan die 
kant van de weg wonen, in Rotterdam, die gaan wel gratis met de RET. De ouderen die daar wonen, in 
Lansingerland, gaan niet gratis met OV. Ze kon er niet bij met haar hoofd. Zoals bekend is onze fractie er 
een voorstander van om voor alle ouderen gratis openbaar vervoer aan te bieden. Rotterdam ligt naast de 
deur. Veel ouderen in Rotterdam hebben hier familie, ze gaan heen en weer, oudere mensen verhuizen 
van Rotterdam naar hier, omdat hun kinderen hier wonen en ze mantelzorg willen krijgen. En ineens is 
dan je vrije OV weg. Lansingerlanders op leeftijd bezoeken regelmatig ziekenhuizen, ik gaf net al een 
voorbeeld, de orthopedische schoenmaker, musea. De kosten kunnen dus aardig oplopen als je met het 
OV gaat. Dus niet alleen voor ouderen die eenzaam zijn, is gratis OV een welkom aanbod. Gaat u maar 
eens parkeren in de stad, dat trekt ook je portemonnee leeg. Maar zoals mevrouw Wijs al zei: het is niet 
alleen het geld, maar ook het gemak. Al die digitale stappen die je moet nemen om je kaart op te laden, 
of je het nou aan het apparaat doet of via internet, ook als je het automatisch laat opladen. Nu is het 
zover. We zijn blij. Het college van Lansingerland komt met een plan voor gratis openbaar vervoer voor 
ouderen met een laag inkomen op het RET net. Dus met een inkomen tot 120% van het minimum. Voor 
ons is dat een hele mooie eerste stap. Dan volg ik ook een beetje de eerste termijn van de heer 
Crielaard. Het is een mooie eerste stap. Ons doel is natuurlijk het breder trekken. We willen eigenlijk 
voorstellen om door te gaan, maar dan naar 130% van het sociale minimum, want dan bereiken we alle 
ouderen met een modaal inkomen. We zouden er iets boven willen gaan zitten en dat zou ons de 
financiële kop niet kosten. Ik heb ook andere fracties gehoord, zoals de VVD en nog een andere fractie, 
maar ik ben even kwijt wie dat was. Zij hebben gezegd: gratis OV voor alle minima, kan dat niet 
onderzocht worden? De heer Jonker: Ik heb wel enig beeld van de ideologie van de PvdA. U geeft nu aan: 
120% is niet genoeg, het moet naar 130%. Dan gaat u in feite cadeautjes geven aan mensen die het 
misschien minder nodig hebben. U wilt toch juist mensen helpen, die het het hardst nodig hebben? 
Waarom wilt u dan van 120% naar 130%? Dat snap ik niet. Mevrouw Verhoef: Dan kun je meer mensen 
helpen. Niet alleen de mensen met het minimum, maar ook mensen die daar net een stukje boven zitten 
voor wie openbaar vervoer wel echt een kostenpost is. Zeker als ze ouder zijn, vaak naar ziekenhuizen 
moeten of een zieke zus bezoeken. Op die manier kun je meer mensen laten genieten van een 
tegemoetkoming in hun OV-kosten of helemaal gratis? De heer Jonker: Dan is de beste maatregel: voor 
iedereen gratis maken. Dan zijn we gelijk klaar. Mevrouw Verhoef: Dat is natuurlijk het einddoel, maar 
daar hangt een kostenplaatje aan. Wij maken nu alvast een kleinere stap richting het einddoel wat voor 
L3B en voor ons een doel is. Op het einde wilde ik nog even toevoegen, wat andere fracties zeggen van: 
zou je toch moeten onderzoeken om voor alle minima gratis OV aan te gaan bieden. Daar zijn wij ook wel 
voor te porren, maar voorlopig kom ik met dit plan. De voorzitter: U staat inmiddels in het rood, maar 
dat vindt u niet erg, weet ik. We gaan naar Groen Links, die staan nog flink in het groen, dat vinden zij 
ook niet erg.  
 
Mevrouw Gabin, GL: Eenzaamheid is een groot maatschappelijk probleem. Miljoenen Nederlanders voelen 
zich sterk eenzaam of sociaal geïsoleerd. Daar vallen niet alleen ouderen onder. Eenzaamheid komt voor 
onder alle leeftijden. Het college heeft getracht om eenzaamheid onder ouderen te bestrijden, maar is 
tot de conclusie gekomen dat gratis OV voor de gehele doelgroep van ouderen niet bijdraagt aan het 
tegengaan van eenzaamheid. Vandaar de brief om gratis OV voor ouderen met een minimum inkomen aan 
te bieden. Dit nieuwe voorstel of voornemen omvat dan ook meteen één van de oorzaken van 
eenzaamheid, namelijk onvoldoende financiële draagkracht hebben om uit eenzaamheid te komen. Want 
ouderdom leidt niet per definitie tot eenzaamheid. Een onvoldoende draagkracht, waarbij geen 
financiële middelen zijn om zichzelf te verplaatsen kan wel leiden tot eenzaamheid. Nu is het de vraag 
of we het moeten beperken tot inwoners van 65-plus of dat wij moeten trachten om eenzaamheid in de 
gehele gemeente te bestrijden, met de overtuiging dat eenzaamheid onder alle leeftijden voorkomt. 
Mijn mede fractielid de heer Duk heeft technische vragen gesteld, onder meer hoeveel het zou kosten om 
alle inwoners met een inkomen tot 120% gratis openbaar vervoer in de regio te bieden. De vraag is 
uitgezet bij de RET, maar de griffie heeft vooralsnog geen antwoord hierop gekregen, wat wij zeer 
kwalijk vinden. Want de twee groepen zijn communicerende vaten en het geld kan maar één keer 
uitgegeven worden. Om tot een goed oordeel te komen heb je de informatie uit beide groepen nodig. In 
2018 waren er in Lansingerland circa 1.700 huishoudens met een inkomen tot 120% van het minimum. Dat 
zijn circa 3.200 personen. Aangezien er budget vrij komt, doordat niet alle ouderen behoefte hebben aan 
gratis OV, lijkt het ons erg verstandig om de beantwoording van RET af te wachten en om te bezien of 
alle huishoudens met een inkomen tot 120% van het minimum meegenomen kunnen worden in het 
definitieve voorstel aan de hand van het nieuwe tarievenkader. Dank u wel.  
 



 

  12/18 

Beantwoording college 
 
Wethouder Van Tatenhove: Dank, een ieder die een mooie bijdrage had, dat eenzaamheid en gratis OV 
niet perse op elkaar passen, maar dat het wel twee onderwerpen zijn waar we aandacht aan willen 
besteden, al is het alleen al omdat het in het coalitieakkoord stond, wat inderdaad ook aangestipt werd. 
Iedereen die zegt: eenzaamheid los je niet alleen op door gratis OV te realiseren, die heeft gelijk. Dat 
bleek uit het onderzoek. Dat bleek uit de gesprekken die we hebben gevoerd met onze werkgroep, die 
we een paar jaar geleden hebben ingesteld, omdat eenzaamheid een nationaal plan is geworden, wat we 
hier lokaal hebben geïntroduceerd. Daarom hebben we in de brief aangegeven: als we iets aan 
eenzaamheid willen doen, dan willen we wel kijken naar die groep, voor wie het OV een knelpunt zou 
zijn, omdat ze financieel daar problemen mee hebben. Dat we dat proberen op te lossen. De kosten voor 
die groep staan in de brief, als we dat zouden willen doen. Er zijn vragen gesteld van: eenzaamheid komt 
niet alleen voor onder ouderen, maar komt ook voor onder jongeren. Stel je voor dat daar ook de 
eenzaamheid voor een deel zou kunnen worden opgelost, door het aanbieden van gratis OV: die vraag 
hebben we uitgezet bij de RET. Daar hebben we nog geen reactie op. Dat u het kwalijk noemt, dat mag, 
dat zijn uw woorden, maar wij wachten gewoon nog op antwoord, dus wij kunnen nu op dit moment het 
antwoord nog niet geven. We verwachten dat dat binnen een week, of twee, drie, wel bekend is, dus dan 
zullen wij u daarover informeren. We zullen, zoals aangegeven, het plan uitwerken richting de kadernota 
om te kijken wat het financieel doet als we aan de slag willen met gratis OV voor eenzamen. Mevrouw 
Gabin: We noemen het kwalijk, omdat we het liefst hadden gewild dat we het voor de behandeling ter 
hand hadden gekregen. Dan hadden we wat specifieker kunnen debatteren op dit punt. Vandaar. 
Wethouder Van Tatenhove: Ik vrees dat u dat moet laten rusten tot aan de kadernota, want die 
antwoorden hebben we op dit moment nog niet binnen, dus daar kunnen we ook echt nog niets mee 
doen. Dan ga ik verder met het punt van de eenzaamheid. Wat uit die gesprekken ook bleek, is dat 
mensen soms wel een hobbel voelen om met het OV te reizen, omdat het ingewikkeld is. Dat zei 
mevrouw Wijs ook. Je moet ingewikkeld doen met een pasje opladen, je moet door poortjes. Waar 
mensen waarschijnlijk wel mee geholpen zijn, is kijken hoe we ze kunnen helpen om de weg naar het OV 
makkelijker te vinden, om makkelijker gebruik te maken van de metro, om hun te helpen het juiste pasje 
aan te schaffen, waardoor je niet elke keer als je min 71 cent hebt, eerst moet gaan opladen voordat je 
door de poortjes komt. Dat zijn de ideeën waarme we vanuit de voorkomen van eenzaamheidsgedachte 
wel mee aan de slag kunnen. Verder blijft het natuurlijk een opdracht, die we als college aantrekken 
o.a. door de beleidsaccenten om gewoon altijd te kijken naar maatwerk om te voorkomen dat mensen 
eenzaam en alleen hun oude dag doorbrengen. Nogmaals, dat geldt dus ook voor jongeren en iedereen 
daar tussen, want ook bij jongeren en iedereen ertussen wil je dat mensen zo weinig mogelijk obstakels 
voelen om deel te nemen aan de samenleving. Als dat in het OV zit, moeten we ook voor die groep kijken 
waar het in zit. Helpt dan een ‘mee op weg’? Die heeft buddy’s voor jongeren om ze wegwijs te maken in 
het OV om ze van huis naar school te begeleiden om ze zo te helpen om dat later ook zelfstandig te 
kunnen. Dus er zijn wel mogelijkheden om daar, al dan niet met vrijwilligers, te zoeken naar 
mogelijkheden om mensen te helpen om te voorkomen dat mobiliteit de reden zou zijn om te 
vereenzamen. Ik denk dat ik het voor mijn deel daarbij laat.  
 
Tweede termijn 
 
De heer Barendregt, WIJ: Drie punten, ik moet het snel doen. Punt één gaat over de rol van de overheid, 
waar de wethouder het net over had. Het gaat even om de vraag: hoe groot moet de rol van de 
gemeentelijke overheid daadwerkelijk zijn? Een OV-chipkaart opladen kan bijvoorbeeld ook een kind met 
een moeder, of iemand uit de kerk, die daarbij helpt. Dat is punt één. Punt twee gaat over de PvdA. Als 
u aan de rechterkant van de Wildersekade gaat wonen, dan kunt u ook geen raadslid meer zijn. Dat is nu 
eenmaal hoe het werkt met grenzen. Punt drie richting de VVD. Ik vond het zeer opvallend, uw 
stellingname, want u werkt eigenlijk met een dergelijke maatregel de zogeheten armoedeval in de hand. 
Dat zou ik niet van een rechts-liberale partij verwachten. Het wordt ook niet gestimuleerd om dan nog 
extra je best te doen, bijvoorbeeld om duo-raadslid te zijn na je 65

e
. Dank u wel.  

 
6. Stukken ter advisering aan de raad:  

 
6.a Viering 75 jaar vrijheid in Lansingerland 

De heer Machielse, VVD: Tijdens de behandeling van de begroting in de gezamenlijke commissies hebben 
we als VVD reeds aangekondigd dat wij bijzondere aandacht willen vragen voor de viering van 75 jaar 
vrijheid, die inmiddels dit jaar op de planning staat. 75 jaar vrijheid is een bijzonder iets voor ons. Het is 
niet alleen een groot goed, dat we al 75 jaar in vrijheid leven, maar het is ook iets wat herinnerd moet 
worden en ook gevierd mag worden. Daarnaast markeert 75 jaar vrijheid voor ons nog iets anders, iets 
symbolisch. Misschien wel het afscheid van een generatie, die nog heeft mee gemaakt niet in vrijheid te 
kunnen leven. Daarom hebben wij indertijd voorgesteld om middels het symbolische bedrag van € 0,75 
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per inwoner een eenmalige bijzondere viering van deze vrijheid te gaan uitdragen als gemeente. In de 
uitvoering van die motie heeft het college toegezegd, bij monde van de burgemeester, om met een 
voorstel te komen en dit voor te leggen aan de commissie, zie daar de reden voor agendering deze 
avond. De VVD kan niet anders dan instemmen met dit voorstel. Het doet ons inziens recht aan hoe wij 
deze viering bedoeld hebben. En het doet ook recht aan de reden tot vieren, namelijk het blijven 
ondersteunen van reeds bestaande initiatieven van Oranjeverenigingen en jaarlijkse evenementen. En 
het extra bedrag eenmalig ter beschikking te stellen voor een groot, wat nu wordt genoemd, 
bevrijdingsfeest. Deze gemeente bestaat straks 12 jaar en ook daar hebben we het jubileum eenmalig 
groots gevierd. Wij vinden het mooi om dat ook voor deze vrijheid te doen. Een kleine vraag dan nog aan 
het college hierover. Hoewel wij een uitgebreide agenda hebben gehad met alle activiteiten die reeds 
voorgenomen zijn en die op de planning staan voor dit bijzondere jubileum zouden wij nog een 
bijzondere rol weg gelegd zien voor hen die dit nog hebben meegemaakt om niet in deze vrijheid te 
leven. Om juist die mensen, die inwoners die het hebben meegemaakt, in aanraking te brengen met mijn 
eigen generatie en nog de generaties na mij. Onze kinderen die nu op de basisscholen zitten en 
middelbare scholen de kans te geven om nog eenmalig uit eerste hand te horen hoe verschrikkelijk dat 
geweest moest zijn. Als het college ons nog zou kunnen vertellen hoe zij daar naar kijken en of zij die 
bijzondere rol ook zien en kunnen omarmen, dan kijken wij uit naar een bijzondere viering van 75 jaar 
vrijheid en een bijzondere gedenking van hoe het geweest is zonder. Dank u wel.  
 
Mevrouw Bouman, CDA: 75 jaar vrijheid, een kostbaar iets dat we moeten blijven koesteren. Vrijheid, 
waar we dit jaar met diverse activiteiten bij stil zullen staan. Er zullen diverse gesprekken gaan volgen 
en er worden diverse activiteiten georganiseerd. Dat hebben we kunnen zien in de bijlagen. Er zal een 
grote betekenis gegeven gaan worden m.b.t. wat is oorlog, wat is bevrijding, wat betekent vrijheid? Daar 
zullen we bij stil staan. Er worden vele activiteiten gepland, we hebben ze allemaal kunnen lezen. Ook in 
samenspraak met de Oranjevereniging zou ook het nodige gedaan worden. Er gaat een bevrijdingsfeest 
gehouden worden voor jong en oud op 5 mei in het Annie M.G. Schmidtpark. Ik begreep: heel veel 
activiteiten, er zijn veel initiatieven, ook vanuit de samenleving. Dat is prachtig. Mijn buurman zei het 
net: de ouderen. Daar wil ik toch wel even bij stilstaan. Wat wordt er gedaan naar deze ouderen, die wij 
ook in deze gemeente hebben? Ouderen die bij wijze van spreken in verzorgingstehuizen zitten, die ook 
regelmatig activiteiten ontplooien in diverse cultuurhuizen. Wat wordt er naar hen gedaan? Welke rol 
kunnen zij betekenen naar bijvoorbeeld scholen of andere instanties m.b.t. wat zij hebben meegemaakt. 
Wat wordt er aan voorlichting c.q. communicatie gedaan? Is dat misschien vanuit de Oranjevereniging, 
dat er iets gedaan wordt naar de ouderen? In dit samenkomen in cultuurhuizen. Of is dat afhankelijk van 
initiatieven vanuit de samenleving? Wat wordt er vanuit de gemeente gedaan om dit te stimuleren? Wij 
zouden daar toch wel een groot voorstander van zijn om deze ouderen, die misschien niet meer in staat 
zijn om naar een mooi bevrijdingsfeest te gaan voor jong en oud, want niet iedereen is als oudere in 
staat om daar naar toe te gaan, maar om deze ouderen toch nog in de gelegenheid te laten zijn van het 
meemaken van het bevrijdingsfeest. Ik ben heel benieuwd wat er voor hen gedaan wordt en de rol die 
sommige ouderen zouden kunnen spelen in dit bevrijdingsfeest. Gelet op het feit dat er bedragen 
genoemd zijn van: hoe gaat u ermee om, kunt u er achter staan? Absoluut, wij staan hier zeker ook 
achter. Ook gelet op het feit, dat wij die motie toen in november gesteund hebben. Ik ben heel 
benieuwd naar de reactie op mijn vragen. Dank u wel.  
 
De heer Jonker, D66: Er zijn al veel mooie dingen gezegd. Ook voor D66 is vrijheid ontzettend belangrijk. 
Zeker omdat het in andere landen een stuk minder vanzelfsprekend is als hier. Het is een goede zaak dat 
we die 75 jaar, die prachtige mijlpaal, met elkaar gaan vieren. In die zin kunnen we het voorstel dan ook 
volledig en van harte ondersteunen. Tegelijkertijd, bij vrijheid hoort ook democratie, rechtspraak en 
controle van uitgaven. Niet om het feest te verpesten, maar toch wat kleine vragen over de dekking. Er 
wordt dekking gezocht in ‘onvoorzien’ en in de reserve, als ik het goed zie. Ik vroeg me eigenlijk af: 
waarom onvoorzien? Het is niet onvoorzien, 75 jaar bevrijding. Dit was iets wat we al een tijdje zagen 
aankomen. Ik vraag me ook af wat er dan nog overblijft van de post onvoorzien. Is het dan nul? Is dat dan 
handig? Waarom is niet het hele bedrag uit de reserve gehaald? Ik geef toe, het is wat technisch in dit 
debat, maar het hoort ook bij een democratie dat je dit soort uitgaven met elkaar scherp bekijkt. Ik ben 
benieuwd wat de achterliggende gedachte is bij deze wijze van dekking van die kosten. Dank u.  
 
De heer Hoek, WIJ: Ik wil in ieder geval de VVD bedanken voor het mooie initiatief. Wij staan er ook 
volledig achter. Op dit moment zijn er veel reportages op tv m.b.t. 75 jaar bevrijding. Als je daar dan 
goed naar kijkt en het op je in laat werken, dan heeft dat toch een impact gehad op onze samenleving, 
die niet te evenaren is. Jonge jongens, die aan de andere kant van de oceaan geheel vrijwillig tegen hun 
moeder zeiden: ma, tot ziens, ik ga Europa bevrijden. En niet wisten of ze überhaupt terug zouden 
komen. Moet je eens kijken, wat een impact dat heeft. Dan ga je naar een vreemd land, dan ga je 
helpen, je staat tegenover elkaar. Als je elkaar een jaar eerder was tegen gekomen, had je misschien 
samen een biertje gedronken en nu is het oorlog. De wreedheid van oorlog hoef ik hier niet uit te leggen. 



 

  14/18 

Overigens was natuurlijk ook het grootste deel van Duitsland blij dat de bevrijding daar was, want geloof 
me, de gemiddelde Duitse soldaat, die hier in Lansingerland gelegerd was, om de gemiddelde burger er 
onder te houden, die stond ook gewoon voor zijn nummer, die moest opkomen, die moest een hele 
bevolkingsgroep er onder houden. Uiteindelijk, dat zag ik van de week op tv, een soort onderbelicht iets, 
waren ook de gemiddelde Duitsers blij dat het afgelopen was met het onderdrukken van andere 
bevolkingsgroepen. Waar we in Nederland goed in zijn geweest, en daar ben ik echt wel trots op, mijn 
vader heeft de oorlog ook nog bewust mee gemaakt, is dat we niet ondergedompeld zijn in haat- en 
wraakgevoelens. We hebben ons herpakt na de Tweede Wereldoorlog. Het is niet zo, dat er hier ook maar 
één iemand is, die nog steeds de oorlog op zijn rug mee draagt op het moment dat hij op doorreis is door 
Duitsland. Dat vind ik echt een toegevoegde waarde, als je dat vergelijkt met landen op de Balkan, waar 
veldslagen uit 14zoveel nog steeds met vlaggen en tromgeroffel worden herdacht. Ik ben blij dat we in 
deze fase zitten van vergeven en weer over de horizon heen kijken. Dat vind ik een stuk toegevoegde 
waarde. Verder vind ik het een waanzinnig mooi initiatief om dit ook te vieren. Ik heb de VVD er al voor 
bedankt. Ik wil ook de Oranje-comités bedanken, dat zij in ieder geval de handschoen hebben opgepakt 
om hier een succes van te maken. Want, geloof me, dat is een hele exercitie in een bijzonder drukke 
tijd, dus daar ben ik ze zeer erkentelijk voor. Het prettige is ook, dat ze hun handen in elkaar hebben 
geslagen om daar een succes van te maken. Dat is een mooi gegeven. Fijn ook dat het een feest wordt 
voor jong en oud, want ik denk dat dat bijzonder belangrijk is, dat het een soort familie-evenement 
wordt, zodat je er als gezin bij stil kan staan. Ik vraag de gemeente om de Oranje-comités ultiem te 
faciliteren daar waar het gaat om ondersteuning, mogelijk bij het opruimen van het vuil, bij het verlenen 
van vergunningen, zodat de hele organisatie een stuk makkelijker gemaakt wordt voor degenen die er 
echt mee te maken hebben. Op deze plek wens ik dan ook het Oranje-comité heel veel succes en ook de 
gemeente om elkaar te vinden om deze viering tot een groot succes te maken. Dank u wel.  
 
De heer Lieverse, CU: Ja, de eer gaat uiteraard naar de VVD, die dit punt zo heeft geagendeerd bij een 
motie, zodat we er nu samen over kunnen spreken. De CU heeft niet voor niets voor gestemd toentertijd. 
Deze steun is er nu ook voor de uitwerking, die het college heeft gegeven, inclusief het aangepaste 
budget. En ook de manier waarop het gefinancierd wordt uit de post ‘onvoorzien’. Ook dat was namelijk 
toen al zo besloten. Waarom is de CU positief? Het gaat niet om zomaar weer een feestje. Het gaat niet 
alleen om de viering of om een mijlpaal om bij stil te staan. Wij vinden het terecht dat in de uitwerking 
goed wordt omschreven dat het gaat om de aard van de vrijheid, waar we bij stil mogen. Het is een 
kwetsbaar goed. Vrijheid is iets dat inzet vergt. Vrijheid is niet: lukraak kunnen doen wat je maar leuk 
vindt. Het gaat om elkaar ruimte geven over grenzen, over de eigen bubbel heen. Het gaat dus ook om 
plichten. Bij vrijheidsrechten horen geloofsvrijheid, onderwijsvrijheid, vrijheid van meningsuiting en het 
recht op gelijke behandeling. Deze rechten verdienen het om voor op te komen en bij stil te staan. 
Daarom volle steun.  
 
De heer Crielaard, L3B: Met het voorliggende voorstel wordt invulling gegeven aan de motie ‘viering 75 
jaar vrijheid’. Toen deze motie werd ingediend, noemde L3B het al een fantastisch initiatief. Vrijheid is 
geen vanzelfsprekendheid. Het is belangrijk dat we vrijheid koesteren. Tijdens de internationale 
herdenkingsdag van de Holocaust op 27 januari vertelden overlevenden hun aangrijpende verhalen. De 
belangrijke boodschap van overlevenden was om de Holocaust niet te vergeten. Zo zei overlevende Bat-
Sheva Dagan: na de bevrijding wilde ik zoveel mogelijk leren. Ik hoop de kinderen van u ook. Helpen 
jullie alsjeblieft de massamoord op onschuldige mensen te herinneren, zodat het nooit meer gebeurt. 
Het is daarom goed dat we dit jubileumjaar extra aandacht schenken aan de slachtoffers en het vieren 
van de vrijheid. Verder sluit ik me dan ook graag aan bij de vorige sprekers: betrek ook hierin de 
ouderen, indien we er zorg voor willen dragen dat we ook in de toekomst blijven beseffen dat vrijheid 
kwetsbaar is. Het nationaal comité 4 en 5 mei heeft daarom het doel opgesteld om alle gemeenten en op 
alle scholen het gesprek op gang te brengen over de betekenis van de Tweede Wereldoorlog en vrijheid. 
Aanhakend op deze doelstelling zou ik graag aan de wethouder willen vragen of zij iets kan vertellen over 
hoe scholen in Lansingerland omgaan met dit thema. L3B is blij met de extra aandacht voor 75 jaar 
vrijheid. We hebben tot slot nog wel wat vragen betreffende de integratie van de veteranendag bij het 
bevrijdingsfeest. In de toelichting op het raadsvoorstel geeft het college aan om veteranendag in 2020 op 
5 mei te integreren bij het bevrijdingsfeest. We begrijpen de afweging om dit te integreren, maar het is 
wel belangrijk om dan te waarborgen dat de veteranen wel de aandacht blijven krijgen die zij ook 
verdienen. Denk bijvoorbeeld aan een VIP-arrangement en dat onze veteranen de blauwe hap krijgen. 
Ook vraag ik me af of het jaarlijkse budget voor veteranendag dan ook mee wordt geïntegreerd met het 
beschikbare budget voor het bevrijdingsfeest. Er valt immers niet te bezuinigen op onze vrijheid of de 
waardering voor onze veteranen. Dank u wel.  
 
De heer Xhemaili, PvdA: Allereerst wil ik de heer Machielse bedanken voor het zeer mooie initiatief. Wat 
betekent vrijheid voor mij? De heer Hoek haalde al de Balkanlanden aan. Zelf kom ik uit Kosovo, ik ben 
daar geboren, in 1988. Daar was vrijheid niet altijd goed in de samenleving. Op een gegeven moment 
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ontstond er een oorlog en dan ga je als kind op de vlucht. Je hebt geen idee wat er gebeurt en dan kom 
je in Nederland. Vrijheid. Wat betekent vrijheid voor mij? En waarschijnlijk in het algemeen voor allen 
hier. Vrijheid betekent voor mij het feit dat ik hier mag spreken en mag debatteren en mag denken wat 
ik wil en hoe ik dat wil uiten. Vrijheid betekent voor mij, en voor de rest waarschijnlijk ook, dat je jezelf 
kan ontplooien via educatie en verenigingen. Vrijheid betekent voor mij een geloofsovertuiging uiten, je 
er niet voor te schamen of te onderdrukken. Vrijheid betekent voor mij verschillende huwelijkssoorten 
aan kunnen gaan. Niet alleen het traditionele man/vrouw, maar ook man/man. Vrijheid betekent voor 
mij het feit dat je tegenwoordig mag kiezen welk gender je hebt. Deze vrijheid moet je koesteren en 
niet zomaar vergeten. Of het nou één dag is, twee dagen, drie dagen, een jaar, tien jaar, vijfentwintig 
jaar. Vrijheid moet je altijd blijven koesteren. Dank u wel.  
 
De voorzitter: Mooi gesproken, meneer Xhemaili.  
 
Mevrouw De Geus, GL: Ik vond het een prachtige tekst van mijn buurman. Over de vrijheid. Daar kan ik 
me helemaal bij aansluiten, bij deze gedachtegang. De viering van 75 jaar vrijheid. Het zal in 
Lansingerland op gepaste wijze een invulling krijgen met een mooi en uitdagend programma. Een 
bevrijdingsfeest in het Annie M.G. Schmidtpark na overleg met en in samenwerking met de drie 
Oranjeverenigingen. Complimenten en dank voor hun inzet. Activiteiten vanuit de samenleving krijgen 
een podium in het gemeentehuis, het Huis van de Samenleving. Er is meer budget nodig dan vooraf 
ingeschat. Van de 75 cent per inwoner wordt het nu € 1,05. Dit bedrag is een raming van de kosten, 75 
jaar vrijheid moet ook groot gevierd worden, daar moet niet op beknibbeld worden. GL heeft dan ook 
geen problemen met dit hogere bedrag per inwoner, het wordt ook goed besteed. De veteranendag vindt 
dit jaar ook op 5 mei plaats en wordt geïntegreerd in het bevrijdingsfeest. Ook dat vinden wij een mooi 
initiatief. Ik hoop inderdaad dat zij na afloop de blauwe hap krijgen en een VIP behandeling die dag. 
Maar het gaat niet alleen om de veteranen, maar betrek ook alle ouderen in Lansingerland erbij, zoals 
mevrouw Bouman zojuist noemde. Hier kan dan misschien ook direct de vraag van de VVD over de jeugd 
met de ouderen en veteranen te laten kennis maken worden ingevuld. Sta stil bij 75 jaar vrijheid, vier 
het groots. Dan heb ik nog een huishoudelijke mededeling of vraag vanuit de fractie van GL. Vanmorgen 
kreeg ik van M. de volgende tekst bij een artikel onder ogen: statiegeld glazen vervangen een half 
miljoen plastic bekers tijdens Leids Ontzet. Hierbij werden meer dan een half miljoen plastic 
wegwerpbekers bespaard en was er ruim 5.000kg minder afval. Nu weet ik toevallig dat eerder in 
Lansingerland een paar jaar geleden bij een ander feest in het Annie M.G. Schmidtpark, bij het 
foodtruckfestival, ook op een vergelijkbare manier gewerkt werd. Daar kon je ook je glazen glazen 
inwisselen. Maar toch noem ik dit nogmaals om de burgemeester eraan te herinneren, dat hij in de 
commissie algemeen bestuur bij de bespreking van de APV heeft toegezegd dat er bij evenementen 
nadere milieuregels worden opgenomen. De inhoud van deze nadere milieuregels ken ik niet in detail, 
maar daar kan de burgemeester wellicht iets duidelijk over maken. Ik spreek de hoop uit, ook namens de 
fractie, dat de heer Van de Stadt serieus gevolg geeft aan zijn toezeggingen. Dit feest van 75 jaar 
vrijheid moet op alle fronten een feest zijn, ook voor het milieu. Dank u wel.  
 
Burgemeester Van de Stadt: Ik ben natuurlijk allereerst blij met de waardering voor het programma, 
zoals die in algemene zin is uitgesproken vanavond. En ik ben dankbaar voor de Oranje-comités die de 
organisatie op zich nemen. De woorden van de heer Hoek kan ik alleen maar onderstrepen. We zullen er 
alles aan doen, natuurlijk, om de vrijwilligers die ook Koningsdag een paar dagen eerder al organiseren 
niet te overbelasten en zoveel mogelijk te faciliteren, zoals met Koningsdag, denk aan afval. Het 
programma heeft twee delen. Het festival, dat is ook eigenlijk waar de motie het meest over praat. We 
hebben niet alle kosten opgenomen, maar die ene € 50.000, dat is de motie. Maar tegelijkertijd de 
woorden van de heer Machielse, mevrouw Bouman en anderen indachtig, het bredere programma is juist 
om bredere groepen erbij te betrekken. Denk aan de poëzie wedstrijden op de scholen, daar hebben 
1.000 kinderen aan mee gedaan. Melanchton heeft nog een beeldend eindexamenproject. En we hebben 
de Tweede Wereldoorlog cafés, waar veel mensen, die juist die tijd hebben mee gemaakt, aanwezig zijn, 
maar ook jongere mensen. Ik ben er zelf ook geweest, ik ben ook gewoon een geïnteresseerde, die het 
niet heeft meegemaakt. In die zin is het totale programma zoveel mogelijk geënt om zoveel mogelijk 
mensen in onze gemeenschap erbij te betrekken. Maar er is over gesproken om veteranendag ook echt 
onderdeel te maken van het programma in het Annie M.G. Schmidtpark, dat is dan even ons onderdeel 
daar primair in, dat gaan we natuurlijk in nauw overleg doen, maar dat doen we natuurlijk altijd. Dat zou 
een mooie gelegenheid zijn om de woorden, die gesproken zijn, gevolg te geven. Zijn er nou 
mogelijkheden om te zorgen, dat de mensen die het hebben meegemaakt, en daar zitten o.a. veteranen 
bij maar natuurlijk niet exclusief, want er zijn meer oudere inwoners, in contact te brengen met de 
jeugd die hopelijk ook in grote getale aanwezig is. Dat zou een programma onderdeel kunnen zijn. 
Volgens mij is daar best invulling aan te geven in de diverse mogelijkheden. Dat ga ik graag met de 
Oranjecomités bekijken, hoe we dat invulling kunnen geven. Want als je een beetje daar door dat park 
heen loopt, denk aan Koningsdag, dan kan je natuurlijk ook ergens verhalen op halen en delen. Dat lijkt 
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me een heel mooi initiatief, om dat even mee te nemen binnen het project. Meneer Jonker, toen al is 
gesproken over de post ‘onvoorzien’. Het is altijd de discussie: is dit nou onvoorzien? Ja, formeel wel, 
want bij het opstellen van de begroting had u het geld toen moeten uittrekken. Dat was de overweging. 
We kunnen het gewoon doen bij de zomernota voor het hele bedrag, maar die post ‘onvoorzien’ blijft 
meestal ook wel over, omdat het er meestal wel daarheen gaat. Dit is de praktische oplossing, die door 
de wethouder financiën nog is goedgekeurd op de valreep. Mevrouw Bouman: We hadden het over de 
ouderen en toen ging u gelijk over naar de heer Jonker. Ik had nog gevraagd: wat doen we naar de 
ouderen, die in tehuizen zitten als de Oudelandsehof, Petrus, De Tuinen? Die mensen zie ik echt niet naar 
de prachtige tent op het Annie M.G. Schmidtpark komen. En ook die ouderen, die wel in staat zijn om 
naar een ontmoetingsplaats te gaan, die zie ik ook één, twee, drie niet daar naar toe gaan. Wat wordt 
daar aan gedaan? Misschien via de Oranjevereniging of andere? Of is dat een eigen initiatief, wat 
verenigingen dan moeten nemen? Wat doet de gemeente daar aan? Burgemeester Van de Stadt: Ja, 
mevrouw Bouman, ik heb misschien dan wat te algemeen geantwoord. Het programma, zoals we dat 
hebben opgesteld en ook aangemoedigd met initiatieven uit de samenleving, daar zit een aantal 
bijeenkomsten bij, die niet voor niets ook op verschillende locaties worden georganiseerd. Ga je vanuit 
de gemeente actief iets ondernemen binnen onze verzorgingstehuizen, dat zou dan wel een dingetje 
worden. Ik ben er bepaald niet op tegen, we hebben breed contact gezocht met organisaties van: meld 
je aan, moedig aan. Daar is alle ruimte voor geweest, dat hebben we gewoon ook allemaal gehonoreerd, 
dat kunt u in het programma zien. Er is niet specifiek zo over nagedacht van: laten we daar een 
programmaatje voor maken. De bedoeling is om mensen bijeen te brengen. Ik zal dat met de heren en 
dames van de 3B bus bespreken of er wat met vervoer georganiseerd kan worden. Dat doen we ook met 
veteranendag, om het voor mensen makkelijker te maken en goed bereikbaar te maken. Daar ben ik 
altijd voor, want uw opmerking deel ik van harte. Volgens mij was de heer Jonker tevreden met het 
antwoord. Alles kan, maar dit is een praktische manier. Naar mevrouw De Geus: het evenementenbeleid 
is in de maak. Ja, een onderdeel zal het statiegeld glas zijn. Ik heb geen flauw benul of de wethouder al 
klaar zal zijn met het evenementenbeleid voor dit moment, of u het nog vast gesteld zult hebben, dat is 
niet in mijn hand. Maar het is wel ons beleid om alles met statiegeld glazen te werken. Dit hebben we 
zelf in de hand. Ik denk dat we met de Oranjecomités niet zoveel problemen zullen hebben om hierover 
afspraken te maken. Alles hangt even af van de praktische uitvoerbaarheid. De heer Erwich: Mevrouw 
Bouman had het over de Oudelandsehof en de Leeuwerik. Het is meer een aanvulling op uw verhaal. Daar 
wordt voor gezorgd. De mensen worden met 3 bussen opgehaald. Dus iedereen kan meedoen. Daarmee 
wilde ik u maar even gerust stellen. Burgemeester Van de Stadt: Daarom is het zo waardevol dat 
raadsleden ook vaak als vrijwilliger in onze gemeente actief zijn. Dan bereikt je van twee kanten de 
informatie. Dank u wel. De heer Crielaard: Ik mis nog de beantwoording op mijn vraag over de integratie 
van veteranendag bij het bevrijdingsfeest, hoe het zit met het budget. Wordt het budget van 
veteranendag dan overgeheveld naar het bevrijdingsfeest? Burgemeester Van de Stadt: Ja, meneer 
Crielaard, daarover zijn we in overleg met het Oranjecomité. Inderdaad, het is niet zo dat we van die 
€ 51.000 ook de veteranendag moeten betalen. We gaan dat integreren. We hebben daar een budget voor 
en we proberen dat netjes te integreren. Die € 51.000 is voor de Oranjecomités, het festival. Voor 
veteranendag hebben we een apart budget en dat integreren we natuurlijk in het totaal.  
 
Tweede termijn 
 
De heer Machielse, VVD: Ik kan niet anders dan de overige fracties hartelijk danken voor de steun die zij 
hebben uitgesproken voor dit voorstel. Het is inderdaad geworden hoe wij het bedoeld hadden. Fijn, dat 
dat ook op brede steun kan rekenen. Ik was wel geraakt door de woorden van de heer Xhemaili. Ik wilde 
daar eigenlijk nog één ding aan toevoegen, zonder daar afbreuk aan te doen natuurlijk. Wat voor mij 75 
jaar vrijheid ook markeert, is als kind op schoot zitten bij oma, die vertelt over de oorlog en hoe zij dat 
heeft beleefd. Zij is er niet meer en ik vrees dat dat geldt voor velen van mijn leeftijd, dat je toch die 
generatie aan het verliezen bent. Vandaar ook de bijzondere aandacht, die wij vragen, voor die 
generatie en om die een rol te geven om nog die verhalen uit eerste hand te kunnen delen voor één van 
de laatste malen. Verder kijken wij uit naar een prachtig 4 en 5 mei dit jaar. Dank u wel.  
 
Mevrouw Bouman, CDA: Dank voor de beantwoording door de burgemeester. Voor ons een hamerstuk.  
 
De heer Crielaard, L3B: Ik realiseerde dat mijn vraag over de scholen ook nog onbeantwoord was. 
Vandaar nog even in mijn tweede termijn. Ik zou nog graag van wethouder Van Tatenhove willen horen of 
zij iets kan vertellen over het onderwijs, wat daar gebeurt m.b.t. de verhalen over de Tweede 
Wereldoorlog en vrijheid. Of zij daar iets over kan vertellen.  
 
Wethouder Van Tatenhove: De burgemeester gaf in de eerste termijn al iets aan. Er loopt een poëzie 
project, waarbij kinderen gedichten hebben ingeleverd. Of tekeningen hebben gemaakt. Die worden 
gejureerd. Ik ben er al mee bezig geweest, dus dat loopt al. Melanchton doet een project, dat exposeert 
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in de hal. Gisteren had ik toevallig overleg met de schoolbesturen. Ik heb hun gevraagd of zij er nog prijs 
op stelden, dat ik alle ideeën, die ik nog aangereikt krijg, aan hen door stuur. Maar zij zijn allemaal zelf 
bezig met projecten rond 75 jaar vrijheid. Eigenlijk hebben ze aan goede ideeën van elders uit het land 
geen behoefte meer op dit moment. Volgens mij leeft het breed en dat is ook heel goed. Ik sluit aan bij 
wat meneer Xhemaili zei, wat aan de andere kant ook door meneer Machielse werd gezegd: de generatie 
die nog leeft, die de oorlog zelf heeft meegemaakt, wordt kleiner. Ik merk zelf ook, dat er nu ook andere 
verhalen naar boven komen dan een aantal jaar geleden. Toen waren het vooral de verhalen van de 
mannen die aan het front hadden gestaan, nu merk je ook veel meer de verhalen van de mannen en de 
vrouwen die als kind de oorlog hebben meegemaakt. Ik denk dat dat alleen maar heel waardevol is als we 
daar nog iets mee doen.  
 
De voorzitter: Ik zag al wat gebaren die wijzen op een hamerstuk. Is dat zo? Ja? Dan gaat het als 
hamerstuk naar de raad.  
 

7a. Actualiteiten uit het college 
Wethouder Van Tatenhove: Ik heb een aantal punten waar ik jullie even over wil informeren. We zijn, 
zoals u weet, heel druk bezig met het integraal huisvestingsplan voor het primair onderwijs. Mocht u ons 
bijna collegebreed vanochtend hebben gespot in Bleiswijk, dan klopt dat, want we zijn echt de laatste 
puzzelstukjes aan het neerleggen. Dan hopen we dat we daar op tijd mee naar de raad kunnen. Ook met 
instemming van alle schoolbesturen, de gesprekken gaan goed. Gisteren is ook een presentatie geweest 
aan de binnen- en buitensport, omdat we ook heel druk bezig zijn met het accommodatieplan. Mocht u 
daar iets over horen, dan zal dat waarschijnlijk vooral zijn van de buitensportverenigingen, want die 
zaten er gisteren iets anders in dan wij vooraf hadden verwacht. Maar we zijn daar nog iets minder ver in 
dan bij het integraal huisvestingsplan. We zijn daar nog volop in gesprek over wat zij anders zien dan wat 
wij hebben opgehaald aan trends en ontwikkelingen. Nog geen crisis, als u iets hoort, we zijn gewoon nog 
goed in gesprek. Dan zijn er ontwikkelingen te melden over de Prins Willem Alexander en de Kwakel 
school. Zoals u waarschijnlijk wel ergens heeft gezien, was daar een inloopbijeenkomst georganiseerd op 
30 oktober en vervolgens is het bestemmingsplan ter inzage gelegd. Daar hebben we één bezwaar op 
gekregen. Dat was voor ons natuurlijk wel heel mooi. Daar is mee gesproken. We kunnen de planning 
eigenlijk volgen, zoals we hem hadden ingediend en verwacht. Dus dat is eigenlijk wel heel erg mooi. U 
bent door ons schriftelijk geïnformeerd over beschermd wonen en over de veranderingen die daar op 
termijn komen. De commissie Dannenberg zegt u misschien wel wat, want die naam komt af en toe in de 
krant voor. Rotterdam is centrumgemeente van onze regio en die wil daar een informatiebijeenkomst 
over organiseren. Ik denk dat het goed is als u kijkt, als die uitnodiging komt, of dat in uw agenda past, 
om daar heen te gaan. We vinden het een beetje sneu van de tijd om dat allemaal apart te doen, maar 
het is wel een belangrijk onderwerp, omdat ook daar de decentralisatie en het beleid om mensen te 
helpen zo snel mogelijk en zo lang mogelijk ook daar zelfstandig te wonen. Dat heeft natuurlijk effect, 
ook op Lansingerland, omdat we dan ook meer plekken krijgen voor beschermd wonen en mensen vaker 
in een reguliere woning zullen wonen. Dat nog even als een oproepje, maar u heeft het ook op schrift 
gekregen.  
 

7b. Actualiteiten uit de commissie 
De heer Lieverse, CU: In herinnering roepend: over twee weken is er een bezoek aan zorg- en 
veiligheidshuis gepland. Dat weten we allemaal al, want het is heel lang geleden gepland. Alleen het zou 
kunnen zijn, nu het februari is, dat sommigen toch zouden willen aanhaken. Dat kan misschien via de 
griffie alsnog in orde gemaakt worden. Van een aantal mensen weet ik dat zij zich hiervoor hebben 
aangemeld.  
 

7c. Verbonden partijen 
Geen opmerkingen.  
 

8. Rondvraag en sluiting 
De voorzitter, om 22.00 uur: We hadden geen rondvraag. Dus ik dank u allemaal voor uw aanwezigheid en 
ik sluit de vergadering.  
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Verslag opgesteld door Marianne Jansen, Lothassa Secretarie, met behulp van geluidsopname.  
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Gevraagde beslissing 

1. De realisatie van de veranderopgave jeugdhulp te versnellen door te investeren in de inzet van 

praktijkondersteuners GGZ Jeugd, versterking van de gemeentelijke toegang en monitoring en 

hiertoe: 

a. in 2020 een bedrag van € 282.280,- te onttrekken aan de reserve sociaal domein; 

b. in 2021 een bedrag van € 403.280,- te onttrekken aan de reserve sociaal domein voor de 

veranderopgave jeugdhulp; 

c. in 2022 een bedrag van € 590.000,- te onttrekken aan de reserve sociaal domein voor de 

veranderopgave jeugdhulp; 

d. de looptijd van de reserve sociaal domein met één jaar te verlengen tot en met 2022. 

2. De verwachte postieve effecten van deze investering in de veranderopgave jeugdhulp te 

verwerken bij de Kaderbrief.  

3. De uitvoering van de Wmo 2015 en bedrijfsvoering sociaal domein te versterken en hiertoe in 

2020 een bedrag van € 308.570,- te onttrekken aan de reserve sociaal domein. 

 

0. Samenvatting 

Het gebruik van de jeugdhulp en de uitgaven vertonen een stijgende trend. Onze ambitie is om binnen 

twee jaar grip te krijgen op de jeugdhulp, de hulp te verbeteren en de stijgende trend te stabiliseren 

en te keren. In 2019 hebben wij u hierover uitgebreid geïnformeerd en hebben wij aangekondigd in 

het eerste kwartaal van 2020 met een voorstel te komen voor een aantal investeringen.  

 

Een belangrijke route van jeugdigen naar jeugdhulp loopt via de huisarts. Meerdere gemeenten 

hebben positieve ervaringen met de inzet van praktijkondersteuners GGZ Jeugd bij huisartsen. De 

hulpvragers krijgen dan snel en dichtbij hulp. In circa 40% van de situaties is de inzet van de praktijk-

ondersteuner voldoende en is een verwijzing naar specialistische jeugdhulp niet meer nodig. Voor de 

gemeente levert een investering in deze praktijkondersteuners per saldo een besparing op. 

 

Voor de gemeentelijke toegang betekent onze ambitie onder meer dat we extra inzetten op het 

onderzoek door consulenten naar wat een gezin dat hulp vraagt in eigen kracht kan oplossen. Ook 

zetten wij in op het evalueren of de beoogde resultaten van de jeugdhulp zijn bereikt. Deze taken 

komen echter in de knel door de hoge werkdruk. Met een tijdelijke capaciteitsuitbreiding creëren we 

ruimte voor de medewerkers in de gemeentelijke toegang om de veranderopgave te realiseren. 

Tenslotte zetten we extra in op monitoring. Dit geeft ons inzicht waarmee wij nog beter kunnen 

sturen op de effectiviteit van de hulp.  

 



 

Verder zien wij een aantal ontwikkelingen die impact hebben op de uitvoering van de Wmo en de 

bedrijfsvoering. Door vergrijzing, invoering van het abonnementstarief en nieuwe maatwerk-

voorzieningen moet de gemeente meer Wmo-aanvragen afhandelen. Daar komen nieuwe ontwik-

kelingen als de implementatie van PGB 2.0 bij. Om al deze ontwikkelingen op te vangen is een 

tijdelijke investering nodig om de uitvoering en bedrijfsvoering op peil te houden. 

 

U heeft een bestemmingsreserve sociaal domein gevormd van € 3,0 miljoen met een looptijd tot en 

met 2021. Wij stellen voor om de investeringen ten laste te brengen van de reserve. Om voor de 

veranderopgave ook in 2022 een beroep op de reserve te doen, stellen wij voor om de looptijd van de 

reserve met één jaar te verlengen. 

 

1. Aanleiding/context met tijdlijn 

Net als andere gemeenten hebben wij te maken met stijgende uitgaven voor jeugdhulp. In 2019 

hebben wij u hierover uitgebreid geïnformeerd (U19.04567 en U19.08088). Onze ambitie is om binnen 

twee jaar grip te krijgen op de jeugdhulp, de hulp te verbeteren en de stijgende trend te stabiliseren 

en te keren.  Dat doen wij door middel van een samenhangende aanpak: de veranderopgave jeugd-

hulp. In onze voortgangsbrief jeugdhulp van november 2019 (U19.08088) hebben wij aangekondigd dat 

wij in het eerste kwartaal van 2020 een voorstel aan u voorleggen voor een aantal investeringen die 

ons helpen om beter zicht en grip te krijgen op de jeugdhulp.  

 

Daarnaast zien wij een aantal ontwikkelingen die impact hebben op de uitvoering van de Wmo en de 

bedrijfsvoering. Door onder andere de invoering van het abonnementstarief neemt het aantal 

aanvragen dat de gemeente moet afhandelen toe. Hierdoor is nu een tijdelijke investering nodig om 

de uitvoering en bedrijfsvoering op peil te houden. 

 

In het hele land kampen gemeenten met een vergelijkbare problematiek. De rijksoverheid is 

gemeenten financieel tegemoet gekomen met een extra, incidentele bijdrage voor jeugdhulp. Wij 

ontvangen in 2019, 2020 en 2021 in totaal € 3,0 miljoen. U heeft een bestemmingsreserve sociaal 

domein gevormd van € 3,0 miljoen. Dit bedrag is gelijk aan de extra bijdragen van het Rijk. De 

reserve is bedoeld om de veranderopgave te realiseren en om tegenvallers op te vangen. Het Rijk 

bepaalt in 2020 of er per 2022 structureel extra geld komt voor de jeugdhulp. 

 

Tijdlijn: 

 

Voortgangsbrief 

juni 2019: 

Analyse 

ontwikkelingen 

jeugdhulp 

 

Initiatief 

veranderopgave 

 

 Voortgangsbrief 

november 2019 en 

beeldvormende 

avond 18-12-2019: 

Toelichting 

veranderopgave, 

aankondiging 

voorstel 

 November 2019: 

Gemeentebegroting 

2020 vastgesteld 

(inclusief reserve 

sociaal domein) 

 26-3-2020: 

Raadsbesluit 

over voorstel  

 V.a. april 2020:  

Implementatie en  

twee maal per 

jaar een 

voortgangsbrief  

 

2. Maatschappelijk effect 

Wij beogen inwoners te versterken in hun veerkracht, hen passende hulp te bieden indien dat nodig is 

en daarbij de uitgaven voor deze hulp te beheersen.  

 



 

3. Argumenten 

 

1.1 Door enkele gerichte investeringen versnellen wij de realisatie van de veranderopgave jeugdhulp 

Een aantal investeringen kan ons helpen om beter zicht en grip te krijgen op de jeugdhulp en 

daarmee onze ambitie te realiseren: 

- Inzet van praktijkondersteuners GGZ Jeugd bij huisartsen 

- Versterking van de gemeentelijke toegang  

- Doorontwikkeling van de monitoring 

 

1.2 Praktijkondersteuners GGZ Jeugd zorgen voor snelle, passende en efficiënte hulp 

De huisarts is voor veel inwoners een belangrijke professional om hun zorgen over hun kinderen mee 

te delen. Veel verwijzingen naar jeugdhulp zijn dan ook afkomstig van de huisarts. In Lansingerland 

ligt het percentage verwijzingen van huisartsen hoger dan landelijk gemiddeld (54% ten opzichte van 

32%)
1
.  

 

Huisartsen hebben echter voor het inschatten van de problemen vaak slechts beperkt tijd en zij 

beschikken in het algemeen onvoldoende over specifieke psychische expertise voor jeugdigen. Het 

gevolg is dat zij vaak doorverwijzen naar een specialistische aanbieder voor diagnose en behandeling. 

Dan komt de jeugdige eerst op de wachtlijst van de aanbieder. Na de start van het traject blijkt 

vervolgens soms dat de aanbieder niet altijd kan bieden wat er nodig is, bijvoorbeeld omdat duidelijk 

wordt dat er sprake is van meervoudige problematiek in het gezin.  

 

In meerdere gemeenten zijn inmiddels goede ervaringen opgedaan met praktijkondersteuners GGZ 

Jeugd. Een praktijkondersteuner (POH) GGZ Jeugd is werkzaam in de huisartsenpraktijk en begeleidt 

en behandelt jeugdigen met psychische, psychosociale en psychosomatische klachten. Daarnaast 

fungeert de POH GGZ Jeugd als schakel tussen enerzijds de huisartsenpraktijk en anderzijds jeugd-

hulpinstellingen, de gemeentelijke toegang (Team Jeugd) en het onderwijs.  

 

Met de inzet van POH-ers GGZ Jeugd krijgen jeugdigen en hun ouders snel hulp op een plek die voor 

hen vertrouwd is. Als er jeugdhulp nodig is, helpt het contact met de POH GGZ Jeugd om te bepalen 

welke hulp het best passend is. Maar vaak volstaat een aantal gesprekken met de POH GGZ Jeugd en 

is een verwijzing naar specialistische jeugdhulp niet (meer) nodig. Ervaringen in andere gemeenten 

laten zien dat de inzet van de POH GGZ Jeugd leidt tot 40% minder verwijzingen van de huisartsen-

praktijk naar specialistische hulp.  

 

In navolging van deze gemeenten stellen wij voor om bij alle huisartsenpraktijken die daaraan willen 

meewerken een POH GGZ Jeugd te financieren. We hebben bij een aantal huisartsen gepolst hoe zij 

tegenover het initiatief staan. De eerste reacties zijn enthousiast. Met de POH GGZ Jeugd kunnen we 

meer jeugdigen dan nu dichtbij, snel en met lichte hulp helpen. Dat draagt bij aan het beheersen van 

de uitgaven. 

 

Ook minister De Jonge noemt het inzetten van POH GGZ Jeugd in de ‘Kamerbrief over versterken 

jeugd-ggz d.d. 10 november 2019’ een maatregel om te werken aan goede, passende en tijdig 

beschikbare hulp voor jeugdigen met psychiatrische problematiek.  

 

                                                   

1 Bron: CBS Statline, Jeugdhulptrajecten in natura; verwijzer, regio (gemeente), dd. 31 oktober 2019 

 



 

Wij hebben een business case gemaakt voor Lansingerland. Deze geeft voor de komende jaren een 

beeld van de investering afgezet tegen de opbrengsten. Uitgangspunten zijn: 

1. Een door de gemeente bekostigde inzet van de POH GGZ Jeugd (maximaal 4 uur per week per 

praktijk).  

2. Een geleidelijke uitrol. De aanname is dat 6 praktijken in 2020 meedoen, 12 in 2021 en 25 in 

2022.  

3. Een besparing die is gebaseerd op ervaringen elders waar 40% van de cliënten die gezien zijn door 

een POH GGZ Jeugd niet zijn doorverwezen naar jeugdhulp.  

Uit de business case blijkt dat de investering zich terugverdient. De berekening is bijgevoegd 

(T19.22219).  

 

1.3 Medewerkers in de gemeentelijke toegang hebben ruimte nodig om de veranderopgave te 

realiseren  

Na de huisarts is de gemeente de belangrijkste verwijzer naar jeugdhulp (22% van de verwijzingen). 

Voor de gemeentelijke toegang betekent de veranderopgave onder meer dat we extra inzetten op het 

onderzoek door consulenten naar de situatie van gezinnen die hulp vragen en naar wat deze gezinnen 

in eigen kracht kunnen oplossen. Ook zetten wij in op het evalueren of de beoogde resultaten van de 

jeugdhulp zijn bereikt. Uitgangspunt hierbij is dat we werken vanuit het doel van de Jeugdwet: het 

versterken van de eigen kracht van de jeugdige, het gezin en de sociale omgeving. De genoemde 

taken komen echter in de knel door de hoge werkdruk bij de gemeentelijke toegang. Met ons voorstel 

is een tijdelijke capaciteitsuitbreiding mogelijk en creëren we ruimte voor de medewerkers in de 

gemeentelijke toegang om hun aandeel in de veranderopgave te realiseren. 

 

1.4 Doorontwikkeling van de monitoring vergroot de grip 

In aanloop naar de veranderopgave liepen wij er tegenaan dat we onvoldoende zich hadden op het 

zorggebruik en de uitgaven en de oorzaken van de toename. Door te investeren in monitoring brengen 

we hier verbetering in. In januari is de online 3D monitor in gebruik genomen. Deze geeft een 

managementoverzicht van waar we staan (aantallen in hulp en dergelijke). In 2020 en de komende 

jaren investeren wij verder in de verrijking van de dataset en verdieping van de analyse. Vanaf 2020 

willen wij bijvoorbeeld in beeld brengen hoe hulpvragers zich door het zorglandschap bewegen. Dit 

kunnen we nog niet met de bestaande tools in beeld brengen. Dit levert inzicht waarmee wij nog 

beter kunnen sturen op de kwaliteit en effectiviteit van de hulp.  

 

1.5 Voor de investering in 2022 is verlenging van de looptijd van de reserve noodzakelijk 

De looptijd van de reserve is tot en met 2021 in afwachting van mogelijk structureel extra geld vanuit 

het Rijk per 2022. Om ook de investering in 2022 te kunnen dekken uit de reserve is het nodig om de 

looptijd van de reserve met één jaar te verlengen. 

 

2.1 We verwachten van de investering in de veranderopgave jeugdhulp positieve resultaten 

Zoals gezegd verwachten wij dat de investering een positief financieel resultaat oplevert. De business 

case POH GGZ Jeugd is hiervan een voorbeeld. De verwachte resultaten verwerken wij in de 

eerstvolgende Kaderbrief. 

 

3.1 Een tijdelijke investering is nodig om de uitvoering en bedrijfsvoering op peil te houden 

Net als in veel andere gemeenten neemt de vraag naar ondersteuning op basis van de Wet maat-

schappelijke ondersteuning (Wmo) toe door de invoering van het abonnementstarief en de vergrijzing. 

Zo is bijvoorbeeld het aantal unieke cliënten in het vierde kwartaal van 2019 gestegen met 11,4% ten 

opzichte van het vierde kwartaal van 2018. Vanaf 1 januari zijn we bovendien verantwoordelijk voor 

twee nieuwe maatwerkvoorzieningen: hulp bij het huishouden voor mantelzorgers en begeleiding 

Light. Deze ontwikkelingen betekenen dat de gemeentelijke organisatie meer verzoeken om hulp 

moet afhandelen. Het afhandelen van deze verzoeken vergt extra capaciteit in de uitvoering en 

bedrijfsvoering (zoals de zorg- en financiële administratie). Door de toegenomen workload is een 

tijdelijke investering nodig om de uitvoering op peil te houden. 



 

Daarnaast komt vanuit de landelijke overheid een nieuwe ontwikkeling op ons af. Dat betreft de 

invoering van een nieuw landelijk systeem voor het verwerken van de pgb-administratie: het PGB2.0-

systeem. Dit raakt budgethouders, hun zorgverleners, de verstrekkers (gemeente of zorgkantoor) en 

de Sociale Verzekeringsbank (SVB). De implementatie van PGB2.0 vraagt extra inspanning van de 

gemeente. Een andere nieuwe ontwikkeling hangt samen met onze eigen ambitie om met onze 

inwoners te communiceren in ‘klare taal’. Dat betekent onder meer dat we alle schriftelijke 

correspondentie in het sociaal domein zoals beschikkingen moeten aanpassen en in onze systemen 

verwerken. 

 

4. Kanttekeningen 

Mogelijk roept het bovenstaande vragen of bedenkingen op. We bespreken hier een aantal. 

 

1.1 De inzet van POH-ers GGZ Jeugd is een extra uitgave waarvan het resultaat onzeker is 

Inmiddels hebben meerdere gemeenten positieve ervaringen opgedaan met de inzet van POH-ers GGZ 

Jeugd. In de implementatie maken wij samen met huisartsen een afsprakenkader waarin we borgen 

dat deze inzet daadwerkelijk bijdraagt aan de realisatie van onze doelen. Daarnaast werken wij 

andere onderwerpen uit in het afsprakenkader zoals de functie- en taakomschrijving van de POH GGZ 

Jeugd, bekostiging en de samenwerking in en buiten de huisartsenpraktijk. Bovendien monitoren wij 

of de inzet het gewenste resultaat oplevert. Indien nodig sturen wij bij.  

 

3.1 Misschien is later opnieuw geld nodig voor de uitvoering en bedrijfsvoering 

Een vraag is of we met de voorgestelde investering alle problemen hebben opgelost. Zoals veel 

gemeenten kampen ook wij met een grote werkdruk in de uitvoering. Het is niet zeker hoe het aantal 

aanvragen voor maatschappelijke ondersteuning zich verder ontwikkelt. De investering die wij met dit 

voorstel vragen is zo goed mogelijk gebaseerd op de huidige inzichten. We verwachten dat we 

hiermee de uitvoering weer op orde hebben, maar tegenslagen zijn niet uit te sluiten. 

 

5. Financiële consequenties en het dekkingsvoorstel 

 

Investering 

 

 2020 2021 2022 

Veranderopgave Jeugdhulp    

POH jeugd ggz € 130.680 € 335.280 € 572.000 

Veranderopgave Toegang € 93.600   

Doorontwikkeling monitoring € 58.000 € 68.000 € 18.000 

Subtotaal € 282.280 € 403.280 € 590.000 

    

Uitvoering Wmo en bedrijfsvoering 

   Wmo uitvoering € 121.500 

  Nieuwe ontwikkelingen en 

bedrijfsvoering sociaal domein € 187.070   

Subtotaal € 308.570 

   

   Totaal € 590.850 € 403.280 € 590.000 

 

Financiële dekking 

Wij stellen voor om de kosten ten laste te brengen van de reserve sociaal domein. De stand van de 

reserve sociaal domein is op dit moment € 3.000.000. Na aftrek van de bovenstaande investering (in 

totaal € 1.584.130) bedraagt de reserve € 1.415.870. 

 



 

6. Juridische aspecten 

Het is de exclusieve bevoegdheid van de gemeenteraad om te beslissen over het aanwenden van 

reserves. 

 

 

7. Duurzaamheid 

Niet van toepassing. 

 

8. Extern draagvlak/burgerparticipatie 

Niet van toepassing. 

9. Verdere procedure 

Na een positief raadsbesluit starten wij met de uitvoering van de verschillende deelprojecten. Wij  

informeren u zoals afgesproken tweemaal per jaar met een raadsbrief over de voortgang, inclusief de 

uitputting van de (extra toegekende) budgetten. De eerstvolgende voortgangsbrief jeugdhulp 

verzenden wij voor de zomer van 2020. 

 

Bijlagen 

Bijlage 1: Berekening business case POH Jeugd (T19.22219) 
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Raadsbesluit 
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*BR1900145* 
 

 

Datum Raad    

26 maart 2020    

Registratienummer 

BR1900145 

 

 

Onderwerp 

Investeringsvoorstel veranderopgave jeugdhulp, uitvoering Wmo en bedrijfsvoering 

sociaal domein 
 

 

De raad van de gemeente Lansingerland; 

gelezen het bijgaande voorstel 

 

Overwegende dat  

- de gemeente verantwoordelijk is voor de uitvoering van de Jeugdwet en Wet maatschappelijke 

ondersteuning 2015 (Wmo 2015); 

- het beleid van de gemeente erop gericht is de veerkracht van inwoners te versterken en waar 

nodig hierbij passende ondersteuning te bieden in de vorm van jeugdhulp of maatschappelijke 

ondersteuning; 

- de uitgaven voor jeugdhulp een stijgende trend vertonen; 

- met de veranderopgave jeugdhulp een samenhangende aanpak is ingezet om zicht en grip te 

krijgen op jeugdhulp en op termijn de stijgende trend te keren; 

- voor de realisatie van de veranderopgave investeringen nodig zijn; 

- ook de vraag naar maatschappelijke ondersteuning toeneemt; 

- de uitvoering van Jeugdwet en Wmo 2015 extra inzet van de gemeentelijke organisatie vraagt; 

 

Gelet op 

- de verantwoordelijkheden van de gemeente op grond van de Jeugdwet; 

- de verantwoordelijkheden van de gemeente op grond van de Wet maatschappelijke ondersteuning 

2015. 

 



 

Besluit(en)  

1. De realisatie van de veranderopgave jeugdhulp te versnellen door te investeren in de inzet van 

praktijkondersteuners GGZ Jeugd, versterking van de gemeentelijke toegang en monitoring en 

hiertoe: 

a. in 2020 een bedrag van € 282.280,- te onttrekken aan de reserve sociaal domein; 

b. in 2021 een bedrag van € 403.280,- te onttrekken aan de reserve sociaal domein voor de 

veranderopgave jeugdhulp; 

c. in 2022 een bedrag van € 590.000,- te onttrekken aan de reserve sociaal domein voor de 

veranderopgave jeugdhulp; 

d. de looptijd van de reserve sociaal domein met één jaar te verlengen tot en met 2022. 

2. De verwachte postieve effecten van deze investering in de veranderopgave jeugdhulp te 

verwerken bij de Kaderbrief.  

3. De uitvoering van de Wmo 2015 en bedrijfsvoering sociaal domein te versterken en hiertoe in 

2020 een bedrag van € 308.570,- te onttrekken aan de reserve sociaal domein. 

 

 

Aldus vastgesteld door de raad van de gemeente Lansingerland in zijn openbare vergadering  

van 26 maart 2020, 

 

de griffier,  

drs. Marijke Walhout   

 



1 Bijlage 1 Berekening businesscase POH Jeugd T19.22219  

POH ggz jeugd

Business case

Tarief uren per week Aantal huisartsen benodigde inzet I/S kosten Opmerkingen

2020, start na raadsbesluit investering

Inzet projectleider 110,00€      12 50.600,00€                              I start per 1/3

POH ggz jeugd 110,00€      4 6 80.080,00€                              S aanname: alle POH-ers /praktijken starten per 1/6

Totaal 130.680,00€                            

Besparing, start per 1-4 (7 maanden):

aantal cliënten per jaar verwezen door 25 huisartsen 1200

aantal naar POH-ers bij artsen met POH-er 168

niet doorverwezen naar jeugdhulp 40%

niet doorverwezen naar jeugdhulp, aantal 67

gemiddelde besparing per cliënt per jaar (heel jaar) 3.000,00€  201.600,00€                            let op: besparing wordt in dit jaar 'veroorzaakt' maar financieel effect is later zichtbaar

Besparing 70.920,00€                              

2021

Inzet projectleider 110,00€      12 60.720,00€                              I

POH ggz jeugd 110,00€      4 12 274.560,00€                            S aanname: alle POH-ers /praktijken zijn actief per 1/1

Totaal 335.280,00€                            

Besparing (start per 1-1)

aantal cliënten per jaar verwezen door 25 huisartsen 1200

aantal naar POH-ers bij artsen met POH-er 576

niet doorverwezen naar jeugdhulp 40%

niet doorverwezen naar jeugdhulp, aantal 230

gemiddelde besparing per cliënt per jaar 3.000,00€  691.200,00€                            let op: besparing wordt in dit jaar 'veroorzaakt' maar financieel effect is later zichtbaar

Besparing 355.920,00€                            

2022 e.v.

POH ggz jeugd 110,00€      4 25 572.000,00€                            S aanname: alle POH-ers /praktijken zijn actief per 1/1

Totaal 572.000,00€                            S

Besparing (start per 1-1)

aantal cliënten per jaar verwezen door 25 huisartsen 1200

aantal naar POH-ers bij artsen met POH-er 1200

niet doorverwezen naar jeugdhulp 40%

niet doorverwezen naar jeugdhulp, aantal 480

gemiddelde besparing per cliënt per jaar 3.000,00€  1.440.000,00€                         let op: besparing wordt in dit jaar 'veroorzaakt' maar financieel effect is later zichtbaar

Besparing 868.000,00€                            



1 Bjlage 2 update U19.04567  

*U19.04567* 
*U19.04567* 
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Uw brief van   

Onderwerp Transformatie jeugdhulp: stand van 

zaken en verdere aanpak 

 

 

Geachte leden van de Raad,  
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De jeugdhulp in onze gemeente staat onder toenemende financiële druk. In deze brief informeren wij u 

over de actuele stand van zaken en een aantal relevante ontwikkelingen. 
 
Samenvatting 

Sinds 2017 stijgen de kosten van jeugdhulp in onze gemeente aanzienlijk. Hierin zijn wij niet 

uitzonderlijk: vrijwel iedere gemeente in Nederland worstelt met grote tekorten. Vergeleken met het   

landelijke beeld zijn de overschrijdingen in onze gemeente relatief beperkt. In de meicirculaire werd 

bekend dat gemeenten extra middelen van het Rijk ontvangen om deze tekorten te compenseren. Wij 

verwerken deze in de Kaderbrief 2020. Dit geeft ons ademruimte om de tekorten op te vangen en ons te 

richten op de ontwikkeling en transformatie van de jeugdhulp.  

 

Twee recent afgeronde onderzoeken helpen ons om de oorzaken van bovenstaande ontwikkeling te 

duiden en bij te sturen. Beide onderzoeken concluderen dat de belangrijkste oorzaak voor de 

kostenstijgingen ligt in het inzetten van zwaardere zorg bij gelijkblijvende problematiek. Veel 

aanbevelingen uit de beide rapportages zijn al speerpunten in onze aanpak. Wij concluderen dat we 

weliswaar op de goede weg zijn, maar nog niet bij onze bestemming aangekomen zijn. Extra 

inspanningen en investeringen zijn de komende jaren noodzakelijk. 

 

Ons doel voor de komende twee jaar is het doorbreken van de opgaande trend in het kostenniveau en 

het leggen van een stevige basis voor de transformatie en onze sturing op het jeugddomein. Hiertoe 

bundelen wij al onze bestaande en nieuwe acties in vijf actielijnen. Ondanks onze stevige ambities en 

inspanningen moeten wij realistisch zijn: we verwachten niet dat de kosten van jeugdhulp op korte 

termijn afnemen. Bij het verdelen van middelen moeten we hier rekening mee houden. 
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Inleiding  

Goede jeugdhulp is een investering in de kwaliteit van leven van onze huidige en toekomstige inwoners. 

De meeste kinderen in onze gemeente groeien met ondersteuning vanuit huis, school, verenigingen en 

vrienden op tot zelfstandige en evenwichtige volwassenen. Sommige kinderen hebben hierbij wat extra 

ondersteuning nodig. Door kinderen met zowel grote als kleinere problemen snelle en adequate 

ondersteuning te geven zorgen wij dat zij zo weinig mogelijk belemmerd worden in hun ontwikkeling en 

levensgeluk.  

 

Sinds de decentralisatie in 2015 zijn wij als gemeente de spil en hoofdverantwoordelijke voor het 

organiseren van de ondersteuning van al onze kinderen. Wij omarmen deze verantwoordelijkheid. Samen 

met honderden zorgprofessionals werken wij dagelijks aan het leveren van de beste zorg aan onze 

kinderen en het steeds verder verbeteren hiervan. Ruim 4 jaar na de decentralisatie gonst het binnen de 

jeugdhulp als nooit tevoren. Wij zien dagelijks het resultaat hiervan: het kind en zijn omgeving staat 

meer dan voorheen centraal, er worden bruggen geslagen tussen verschillende partijen en disciplines en 

de ontvangers van jeugdhulp geven aan tevreden te zijn met de ondersteuning die zij ontvangen. 

 

Dit alles geschiedt onder een toenemende financiële druk. Sinds 2017 is er sprake van toenemende 

kostenstijgingen op zowel de regionaal als lokaal georganiseerde jeugdhulp. Hierin zijn wij niet 

uitzonderlijk: vrijwel iedere gemeente in Nederland worstelt met grote tekorten. Wij informeerden u 

over de omvang en gevolgen van deze ontwikkeling in het raadsvoorstel over de zienswijze op de 

begroting van de Gemeenschappelijke Regeling Jeugdhulp Rijnmond 2019/2020 (BR1900049) en de 

jaarrapportage sociaal domein 2018 (T19.05161).  

 

Wij zeiden in de bovenstaande voorstellen toe u apart te informeren over de actuele stand van zaken 

van het jeugddomein. Dit doen wij in deze brief. U kunt de inhoud van deze brief dan ook (mede) 

beschouwen als een nadere toelichting op de achtergronden en vervolgactieacties bij de genoemde 

raadsvoorstellen. Vanwege de inhoudelijke verbinding is het mogelijk om de inhoud van deze brief mee 

te nemen bij de bespreking van de hierboven genoemde jaarrapportage in de commissie Samenleving op 

17 juni 2019 en/of bij de bespreking van de begrotingen van de Verbonden Partijen in de Raad van 13 

juni 2019. 

 

Leeswijzer 

Deze brief bestaat uit drie onderdelen. In het eerste deel blikken wij terug op de belangrijkste acties die 

de afgelopen periode ondernamen. Onderdeel van deze aanpak was een aantal onderzoeken die meer 

inzicht geven in de oorzaken van de financiële druk en de mogelijkheden om hierop bij te sturen. We 

lichten deze onderzoeken nader toe in het tweede deel van deze brief en de bijlage. In het derde en 

laatste deel gaan wij in op de wijze waarop wij de komende periode meer inzicht en sturing krijgen op 

de uitvoering en uitgaven van de jeugdhulp.  

 

1. Terugblik 

Sinds 1 januari 2015 zijn wij verantwoordelijk voor jeugdhulp aan onze kinderen. De eerste periode 

na deze ingrijpende stelstelwijziging stond in het teken van transitie. Wij zorgden ervoor dat de 

bestaande ondersteuning aan kinderen ongehinderd gecontinueerd werd, zorgden voor nieuwe 

overeenkomsten en samenwerkingsafspraken en werkten samen met onze partners aan het meer dan 

voorheen centraal zetten van het kind en zijn omgeving en het optimaliseren van de toegang. Wij 

zetten hierbij ook diverse nieuwe producten in, vooral op het gebied van vroegsignalering en 

preventie. Voorbeelden hiervan zijn Homestart, meer voorlichting en ouderbegeleiding en 

intensievere inzet van Jeugd- en Gezinscoaches.  
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Beleidsplan en accenten 

Met het vaststellen van het beleidsplan Sociaal Domein 2018-2022 verstevigden wij deze inzet met 

diverse beleidsaccenten en pilots. Met name de accenten ‘elk kind een kans’, ‘geen kind in de knel’ 

en ‘de leraar trekt aan de bel’ vormen een stevige versterking van ons jeugdbeleid. Belangrijke 

speerpunten hiervan zijn een betere samenwerking met scholen en extra aandacht voor kinderen die 

opgroeien in armoede en te maken krijgen met echtscheidingen. Ook in de uitvoering en 

samenwerking met partners zetten wij stappen. Wij breidden het aantal jeugdconsulenten uit om de 

kwaliteit van de toegang en de samenwerking met partners te verbeteren, wij startten een pilot met 

een expert om beter de verbinding met huisartsen en scholen te leggen en wij gaven veel aandacht 

aan het optimaliseren van onze aanpak van huiselijk geweld, in nauwe samenwerking met Veilig 

Thuis. Deze aanpak loopt door tot op dit moment: momenteel zijn wij bijvoorbeeld bezig met de 

aanbesteding voor Jeugdhulp op School (JOS). 

 

Omslagpunt 2017 

In de eerste jaren na de decentralisatie was het beeld  van onze jeugdhulp relatief rustig. Het 

aantal kinderen dat wij ondersteunden was stabiel, de uitvoering hiervan vond plaats binnen ons 

budget en kinderen en ouders gaven desgevraagd aan tevreden te zijn met de geboden 

ondersteuning. In 2017 was er sprake van een omslagpunt. Vanaf dit jaar stegen de kosten voor 

specialistische jeugdhulp sterk. In de eerste helft van 2018 informeerden wij uw Raad hierover aan 

de hand van de raadsbrief financiële ontwikkelingen GRJR 2019-2023 (U18.05063) en de 

jaarrapportage sociaal domein 2017. Hierin analyseerden wij de omvang en oorzaken van deze 

toename.  

 

Wij concludeerden dat een deel van deze kostenstijging herleidbaar was door de toename van het 

aantal kinderen in onze gemeente en regionale ontwikkelingen, maar ook dat wij een belangrijk 

deel van deze toename niet konden verklaren. Om hier inzicht in te krijgen startten wij een 

onderzoek naar de jeugdhulp in onze gemeente. De uitkomsten hiervan lichten wij toe in deel 2 van 

deze brief. Hiernaast namen wij een aantal extra maatregelen, waaronder de uitbreiding van onze 

personele capaciteit in de toegang, verbetering van de samenwerking met huisartsen en verdere 

versterking van onze preventie. Om de tekorten op te vangen namen wij in de begroting 2019-2022 

extra middelen op voor de komende jaarschijven. 

 

Verder oplopende tekorten 

In het vierde kwartaal van 2018 bleek dat wij nog niet in financieel rustig vaarwater 

terechtgekomen. In december 2018 informeerden wij u over de actuele ontwikkelingen binnen de 

(specialistische) jeugdzorg en de geraamde gevolgen hiervan voor onze gemeente. De definitieve 

gevolgen hiervan zijn vastgelegd in de voorliggende begroting van de Gemeenschappelijke Regeling 

Jeugdhulp Rijnmond 2019/2020 in het eerdergenoemde raadvoorstel BR1900049. In deze notitie 

concludeerden wij onder andere dat de financiële gevolgen van de beoogde transformatie nog niet 

op gang komen en dat zowel extra middelen van het Rijk als een verdere intensivering van onze 

inzet op jeugdhulp noodzakelijk is. Wij formuleerden een aantal aanvullende acties om dit te 

realiseren, waaronder het ontwikkelen van een lokale transformatieagenda en een actievere sturing 

op de GRJR.  

 

Naast het doorzetten van kostenstijgingen in de specialistische jeugdzorg namen in 2018 ook de 

kosten voor de lokaal georganiseerde jeugdhulp toe. Voor het eerst sinds 2015 zijn ook binnen deze 

budgetten aanzienlijke tekorten te zien. Deze tekorten verwerkten wij in de jaarrekening 2018 en in 

de kadernota 2020. Ook de oorzaken deze stijging zijn niet geheel duidelijk. Wel zien wij een aantal 

elementen die hierin een rol in spelen. Zo heeft Veilig Thuis haar werkprocessen aangescherpt 
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waardoor meer en zwaardere casussen afgeschaald worden naar het lokale veld, is er sprake van 

oplopende wachttijden bij verschillende aanbieders waardoor de noodzaak en intensiteit van 

overbruggingszorg door onze consulenten toeneemt en is er in het algemeen sprake van een sterk 

oplopende werkdruk binnen onze toegang. Om dit tegen te gaan breiden wij naast al de reeds 

lopende acties de personele capaciteit van onze toegang verder uit.  

 

Extra middelen Rijk 

Het is duidelijk dat we op dit moment, ondanks al onze inzet, onvoldoende grip hebben op onze 

jeugdhulp. Hierin zijn wij niet uniek: dezelfde trend is terug te zien in bijna alle gemeenten in 

Nederland. Afgezet tegen de landelijke ontwikkelingen zijn de overschrijdingen in onze gemeente 

zelfs relatief beperkt.  

 

De afgelopen maanden is een sterke lobby opgezet richting het Rijk voor meer middelen. Wij 

werden hierin effectief vertegenwoordigd door de VNG en de Gemeenschappelijke Regeling 

Jeugdhulp Rijnmond (hierna: GRJR). Deze aanpak heeft effect gehad. Op 27 mei 2019 werd bekend 

dat het Rijk de komende drie jaar een miljard extra aan gemeenten ter beschikking stelt voor het 

dekken van de landelijke kostenoverschrijdingen. Hoewel de hoogte van dit bedrag lager is dan de 

inzet van de VNG en vooralsnog beperkt is tot de jaren 2019-2021 geven deze extra middelen ons de 

nodige ademruimte om de tekorten op te vangen en ons te richten op de ontwikkeling en 

transformatie van de jeugdzorg. Voor onze gemeente leidt dit tot een extra budget van circa € 3,0 

miljoen voor de jaren 2019 t/m 2021. Wij verwerken deze in de Kaderbrief 2020 en stellen hierin 

voor om een bestemmingsreserve transformatie Jeugdzorg te vormen (zie ook deel 3 van deze 

brief).  

 
2. Onderzoeken: zwaardere zorg bij gelijkblijvende problematiek  

Zoals aangaven is er nog geen verklaring voor de kostenstijgingen binnen de jeugdhulp. In heel 

Nederland breken ambtenaren, onderzoekers en bestuurders zich het hoofd over de oorzaken van 

deze toename. Is dit het effect van een succesvolle aanpak waarbij gemeenten veel meer kinderen 

‘zien’ en noodzakelijke zorg geven? Of is er sprake van onnodige medicalisering van lichte 

problemen? De afgelopen maanden is er op landelijk, regionaal en lokaal niveau een aantal 

onderzoeken gestart om de oorzaken hiervan te duiden en deze ontwikkeling bij te sturen. Een van 

deze onderzoeken is ons eigen onderzoek naar de uitvoering van jeugdhulp in Lansingerland. In de 

bijlage bij deze brief informeren wij u over de belangrijkste uitkomsten van deze onderzoeken. 

  

  Geen eenduidige oorzaak 

Uit de in de bijlage toegelichte en andere onderzoeken blijkt dat er geen sprake is van een 

enkelvoudige oorzaak van de kostenstijgingen, en dus ook geen eenduidige set aan 

interventiemogelijkheden. Geen van de onderzoeken is erin geslaagd om een harde verbinding te 

leggen tussen gemeentelijk jeugdbeleid en de kostenontwikkeling hiervan. Wel bieden diverse 

onderzoeken inzicht in noodzakelijke basisvereisten voor een goed functionerend jeugddomein. 

Hierbij staan ketensamenwerking, goede informatievoorziening, duidelijke werkprocessen en het 

beperken van werkdruk bij zorgprofessionals centraal.  

 

Bij het beoordelen van de toepasbaarheid van resultaten van onderzoek op landelijk en regionaal 

niveau is het van belang dat wij ons realiseren dat onze gemeente op een paar belangrijke punten 

afwijkt van de meeste andere gemeenten in ons land. Het aantal kinderen met jeugdhulp is in onze 

gemeente is laag, zelfs als dit vergeleken wordt met gemeenten met een vergelijkbare 

bevolkingssamenstelling. Hiernaast is het aantal kinderen met jeugdhulp in onze gemeente sinds 

2015 nauwelijks gestegen, terwijl dit aantal in heel Nederland met gemiddeld 12% steeg. Niettemin 
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zijn de hoofdlijnen van het landelijke onderzoek van Significant en ons lokale onderzoek door 

Berenschot vergelijkbaar. 

 

Conclusie: zwaardere zorg dan noodzakelijk 

Beide onderzoeken concluderen dat de kostenstijgingen van de jeugdhulp vooral veroorzaakt lijken 

te worden doordat de zorgbehoefte van een kind administratief hoger wordt voorgesteld dan dat 

deze in werkelijkheid is: er wordt dus zwaardere zorg ingezet dan noodzakelijk. Significant duidt dit 

fenomeen aan met de term ‘upcoding’. Hiernaast blijkt uit beide onderzoeken dat de beoogde 

transformatie op dit moment nog onvoldoende gerealiseerd wordt: het aantal cliënten in jeugdhulp 

neemt nog niet af, de beoogde besparingen worden nog niet gerealiseerd en het gebruik van 

residentiële voorzieningen neemt niet af. Hiernaast wijst het landelijke onderzoek op de noodzaak 

om de informatievoorziening en monitoring te verbeteren, de noodzaak om extra te investeren in 

transformatie en onderschrijft deze rapportage de vraag naar extra (Rijks)middelen om dit traject 

te faciliteren. Voor een meer gedetailleerde toelichting op de resultaten van de onderzoeken 

verwijzen wij u naar de bijlage bij deze brief en de bijgevoegde rapporten. 

 

3. Onze aanpak: stevige ambitie  

Het beter in beeld krijgen maar vooral ook bijsturen van jeugdhulp is momenteel de grootste 

prioriteit binnen ons sociaal domein. Wij stellen onszelf de stevige ambitie om de opgaande trend in 

zwaarte van jeugdhulp, er daarmee de kostenontwikkeling hiervan, om te buigen en de beoogde 

transformatie van het jeugddomein te versnellen en te optimaliseren. Op deze manier realiseren we 

betere jeugdhulp (effectiever, preventiever, integraler, sneller en passender) tegen lagere kosten 

per kind. Hiertoe zetten wij de komende twee jaar stevig in op doorontwikkeling en innovatie.  

 

Deze ambitie is aanvullend op de al door ons ingezette acties. Naast ons bestaande beleid in de 

vorm van de Lansingerlandse Standaard, beleidsaccenten en pilots hebben wij onze inzet op de 

transformatie van jeugdhulp het afgelopen jaar op diverse manieren geïntensiveerd (zie deel 1 van 

deze brief). Wij zien de noodzaak en het nut van veel van deze acties terug in de bevindingen van 

de onderzoeken uit de bijlage. Kernelementen uit de rapportages van Berenschot en Significant zijn 

reeds speerpunten in onze aanpak, bijvoorbeeld het zoeken van verbinding met huisartsen, 

uitbreiden van het preventief aanbod en versterken van de toegang. Wij concluderen dat we 

weliswaar op de goede weg zijn, maar nog lang niet bij onze bestemming aangekomen zijn. Dit 

heeft mede te maken met het feit dat de effecten van preventieve maatregelen zich pas na een 

aantal jaren terug laten zien. Hiernaast bevestigd het onderzoek van Significant dat het veranderen 

van een complex werkterrein als jeugdhulp een opgave is die vraagt om de spreekwoordelijke lange 

adem.  

 

Naast de bevestiging van de noodzaak en effectiviteit van de bovenstaande ‘bekende’ acties bieden 

de onderzoeken een aantal nieuwe aanknopingspunten. Dit geldt met name voor het lokale 

onderzoek van Berenschot: hieruit volgt een aantal belangrijke verbeterpunten, vooral op het 

gebied van interne organisatie en informatiemanagement. Wij zijn inmiddels gestart met het 

implementeren van een aantal van deze aanbevelingen.  

 

Onze hierboven geformuleerde ambitie en het hierbij horende steeds verder uitbreidende palet aan 

activiteiten vereist een samenhangende aanpak. Op deze wijze kunnen wij prioriteiten stellen, 

versnippering tegengaan en de uitvoering stevig borgen. Hiertoe bundelen wij al onze bestaande en 

nieuwe acties gericht op het versnellen van de transformatie in vijf actielijnen. Iedere actielijn 

bevat verschillende concrete acties. Omdat geen enkel onderzoek er tot nu in geslaagd is om 

uniforme ‘succesfactoren’ voor beleid en uitvoering te formuleren zetten wij hierbij in op lokaal 
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maatwerk, experimenteren en innovatie. Wij nemen hierbij zelf initiatief, maar sluiten ook aan bij 

innovatieve initiatieven van aanbieders en andere gemeenten. De inhoud en prioriteiten binnen de 

actielijnen zijn hierdoor niet statisch maar verschuiven afhankelijk van actuele ontwikkelingen, 

kansen en knelpunten.  

 

1) Transformatie van de toegang 

Sturen op de jeugdhulp begint bij de toegang: hier signaleren wij problemen en zorgen wij voor 

toeleiding naar een passende vorm van ondersteuning. Mogelijke ‘upcoding’ van problematiek 

vindt dan ook vooral plaats binnen de toegang. Door de wettelijke positie van huisartsen en 

medisch specialisten is het lastig om grip te krijgen op deze toegang. Wij zetten in deze 

actielijn zowel in op het doorzetten van reeds lopende acties, zoals het verbeteren van de 

samenwerking met huisartsen en het onderwijs (bijvoorbeeld door de implementatie van 

Jeugdhulp op School in 2020) als op transformatie, bijvoorbeeld door het aanpassen van onze 

toegang en de wijze waarop wij communiceren met ouders. 

 

2) Transformatie van het aanbod 

Fundamentele transformatie van het jeugddomein vereist vernieuwing van de wijze waarop wij 

jongeren ondersteunen. De afgelopen jaren heeft de focus teveel gelegen op de systemen en te 

weinig op inhoudelijke transformatie van het ondersteuningsaanbod. Deze opgave ligt primair 

bij de aanbieders van jeugdhulp. We stimuleren dit door middel van de ‘carrot and the stick’. 

Wij stimuleren en initiëren waar mogelijk de transformatie van dit aanbod op regionaal en 

lokaal niveau. Dit doen wij bijvoorbeeld door onze wijze van inkoop en contractering, onze 

samenwerking met aanbieders en het meewerken aan innovatieve projecten (de ‘carrot’). Waar 

aanbieders in gebreke blijven dwingen wij medewerking af door bijvoorbeeld stevig 

contractmanagement en het stellen van dwingende voorwaarden bij onze inkoop (de ‘stick’).  

 

3) Doorontwikkelen regionale samenwerking 

Het is duidelijk dat onze regionale samenwerking binnen de Gemeenschappelijke Regeling 

Jeugdhulp Rijnmond verbeterd moet worden. In de voorgestelde zienswijze bij de begroting 

wijzen wij op de noodzaak van het verbeteren van het contractmanagement en het stimuleren 

van innovatie bij aanbieders. Een ander aandachtspunt is de evaluatie van de nieuwe 

inkoopmethode voor de specialistische jeugdhulp (op basis van arrangementen). Wij staan 

kritisch ten opzichte van de huidige regionale samenwerking. Ons uitgangspunt hierbij is en 

blijft ‘lokaal waar het kan, regionaal waar het moet’. In dat kader onderzoeken wij de 

mogelijkheden en wenselijkheid van het terughalen van regionale taken naar het lokale niveau.  

 

4) Monitoring & informatiemanagement 

Effectieve beleidsuitvoering en –bijsturing kan niet zonder goede informatie. Wij hebben op dit 

moment nog onvoldoende inzicht in het verloop, oorzaken, effecten en achtergronden van ons 

jeugdbeleid. Dit maakt het lastig om ons beleid bij te sturen en om de effecten van 

verschillende acties te evalueren. Wij verbeteren dit inzicht door beter gebruik te maken van 

bestaande informatie,  bijvoorbeeld door het ontwikkelen van dashboards en het uitvoeren van 

data-analyses. Hiernaast ontwikkelen wij nieuwe instrumenten zoals de scans van 

‘grootverbruikers’ van zorg. Dit leidt uiteindelijk tot een meer datagedreven beleidscyclus. 

 

5) Verbetering bedrijfsvoering  

Het onderzoek naar het functioneren van onze lokale jeugdhulp concludeert dat er in onze 

bedrijfsvoering winst gerealiseerd kan worden door het verder verbeteren van werkprocessen en 

samenwerkingsafspraken. Speciale aandacht gaat daarbij uit naar het terugdringen van de 



 

 

 

 

 

 

 

  pagina 7/10 

Ons kenmerk U19.04567 

 

werkdruk van de jeugdconsulenten en het hierdoor creëren van voldoende tijd en capaciteit 

voor het uitvoeren van casemanagement. De uitvoering hiervan staat momenteel onder druk, 

mede dankzij de in deel 1 van deze brief gesignaleerde eerdere afschaling van zaken door Veilig 

Thuis en het verlenen van overbruggingszorg tijdens wachttijden.  

 

Wij werken deze actielijnen verder uit in een uitvoeringsplan transformatie Jeugdzorg. Hierin leggen we 

per actielijn de beoogde acties, resultaten, planning en benodigde middelen vast. De uitvoering hiervan 

gaat gepaard met nu nog niet te voorziene (incidentele) lasten. Wij stellen daarom in de Kaderbrief 2020 

voor een bestemmingsreserve ‘transformatie Jeugdzorg’ in te stellen ten laste van in totaal € 3 miljoen. 

Dit bedrag komt ongeveer overeen met de (extra) bedragen die we in 2019, 2020 en 2021 ontvangen via 

de Algemene uitkering.  

  

Vervolg 

Om de uitvoering van de actielijnen te borgen stellen wij voor de periode van twee jaar een 

projectleider aan. Wij informeren u de komende periode over de resultaten van onze aanpak aan de 

hand van deze actielijnen. 

 

Het is duidelijk dat de transformatie van jeugdhulp is een veel complexer en langdurig opgave is dan 

tijdens de decentralisatie gedacht werd. Ondanks onze stevige ambities en inspanningen moeten wij 

realistisch zijn: we verwachten niet dat de kosten van jeugdhulp op korte termijn afnemen.  

 

Ons doel voor de komende twee jaar is het doorbreken van de opgaande trend in het kostenniveau en 

het leggen van een stevige basis voor de transformatie en onze sturing op het jeugddomein. Dit 

fundament vormt een vereiste voor ons uiteindelijke doel: kwalitatief betere en financieel duurzamere 

jeugdhulp voor ieder kind dat dat nodig heeft.  

 

Met een vriendelijke groet, 

burgemeester en wethouders van Lansingerland 

 

  

  

  

 

Lucas Vokurka 

Secretaris 

drs. Pieter van de Stadt 

Burgemeester 

 

 

 Bijlagen: 

 Overzicht lopende en afgesloten onderzoeken jeugdhulp 

 Onderzoek Berenschot: Grip op stijgend gebruik (specialistische) Jeugdhulp (T19.06037) 

 Onderzoek Significant: Benchmarkanalyse uitgaven jeugdhulp in 26 gemeenten (T19.06039) 
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Bijlage: overzicht lopende en afgesloten onderzoeken jeugdhulp 
In deze notitie, behorende bij raadsbrief U19.04567, geven wij een samenvatting op hoofdlijnen van 

enkele lopende en afgesloten onderzoeken naar de kosten van jeugdhulp.   
 
1. Grip op stijgend gebruik (specialistische) Jeugdhulp: ‘objectivering en handvaten 

voor (bij)sturing’ (T19.06037) 

Aanleiding  

In de jaarrapportage sociaal domein 2017 en de raadsbrief U18.05063 zeiden wij toe een 

onafhankelijk onderzoek te laten uitvoeren naar de oorzaken, prognose en beheersmaatregelen van 

de toename van het gebruik van jeugdhulp in onze gemeente. De input van de raad is meegenomen 

bij de opzet van dit onderzoek. De oplevering van dit onderzoek was gepland in januari 2019. 

Doordat het onderzoek aanleiding gaf tot extra onderzoek en noodzakelijke correcties van onze 

administratie is de oplevering van dit onderzoek vertraagd.  

 

Bevindingen 

In paragraaf 3.1 van de rapportage (pagina 22) treft u een samenvatting van de belangrijkste 

bevindingen van het onderzoek aan.  

 

Het aantal kinderen dat in Lansingerland gebruik maakt van jeugdhulp ligt aanzienlijk lager dan in 

vergelijkbare gemeenten. Dit aantal was de afgelopen jaren stabiel, de eerder gesignaleerde stijging 

van de aantallen had een administratieve oorzaak. De oorzaken en achtergronden hiervan zijn terug 

te vinden in bijlage 4 van deze rapportage. De kosten van jeugdhulp per kind nemen de afgelopen 

jaren toe. Dit wordt vooral veroorzaakt doordat zwaardere zorg wordt ingezet dan voorheen. Deze 

toename wordt deels veroorzaakt door een lichte stijging van de zwaarte van de problematiek zoals 

meer grootstedelijke problematiek en gecompliceerde (vecht)scheidingen. De belangrijkste oorzaak 

is echter \ het indiceren van zwaardere zorg bij gelijkblijvende problematiek. Een belangrijke 

oorzaak hiervoor is de hoge (ervaren) werkdruk bij jeugdconsulenten. 

 

De verwachting is dat de kosten van jeugdhulp de komende jaren verder stijgen door een toename 

van de doelgroep, maar ook door verdere stijging van de zwaarte van de zorg. Wij kunnen hier op 

verschillende manieren op sturen. Hierbij wordt opgemerkt dat er geen harde cijfers bekend zijn 

over de ‘terugverdientermijn’ van investering in preventie. Ervaringen wijzen uit dat het gemiddeld 

7 jaar duurt voordat effecten hiervan terug te zien zijn in het gebruik van jeugdhulp.  

 

Aanbevelingen 

Het rapport onderscheid 4 manieren om grip te krijgen op de kosten van jeugdhulp:  

1) verbeteren van het partnerschap met aanbieders basis- en specialistische jeugdhulp;  

2) optimaliseren van gemeentelijke werkprocessen; 

3) realiseren van meer samenhang in het (jeugd)zorglandschap (voorveld, huisartsen, 

jeugdhulpaanbieders et cetera); 

4) nemen van maatregelen die specifiek gericht zijn op het beperken van de instroom, aanjagen 

van de doorstroom en daarmee het realiseren van uitstroom.  

 

De belangrijkste concrete aanbevelingen uit de rapportage liggen op het gebied van uitvoering en 

informatiemanagement. Er valt het nodige te winnen door het verder verbeteren van onze 

werkprocessen en samenwerkingsafspraken. Speciale aandacht gaat daarbij uit naar het 

terugdringen van de werkdruk van de consulenten en het borgen van casemanagement. Uit ervaring 

blijkt dat dit een effectieve manier is om de inzet van te zware zorg tegen te gaan (zie paragraaf 

2.2.1). Hiernaast is betere informatievoorziening noodzakelijk en samenwerking met ketenpartners 
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om zorg beter op- en af te schalen. Wij nemen alle aanbevelingen uit deze rapportage over. Deze 

zijn vooral terug te vinden in actielijnen 5 (Verbetering bedrijfsvoering) en 4 (Monitoring & 

informatiemanagement). 

 

 

2. Benchmarkanalyse uitgaven jeugdhulp in 26 gemeenten (T19.06039) 
Aanleiding 

Naar aanleiding van overleg met de VNG heeft de minister van VWS in oktober 2018 toegezegd een 

onderzoek uit te laten voeren naar de omvang en de oorzaken van de tekorten van jeugdhulp in een 

aantal gemeenten. Dit onderzoek is uitgevoerd door Significant en op 19 april 2019 gepubliceerd. Dit 

onderzoek vormt een onderdeel van de discussie over de omvang van de toe te wijzen extra 

Rijksmiddelen voor jeugdhulp aan gemeenten.  

 

Bevindingen 

De rapportage bevat een uitgebreide samenvatting op pagina 4 t/m 16. Hieronder belichten we de 

meest relevante bevindingen toe, waarbij we steeds de verbinding leggen met de situatie in onze 

gemeente.   

 

Het totaal aantal kinderen in jeugdhulp is in de onderzochte gemeenten sinds 2015 met 12% 

toegenomen. Lansingerland hoort bij de beperkte groep (27%) van de Nederlandse gemeenten waar 

het aantal kinderen in jeugdhulp gelijk is gebleven of afgenomen. De landelijke stijging is vooral toe 

te schrijven aan (lichtere) hulp die ingezet wordt door wijkteams, maar ook de zwaardere categorie 

jeugdhulp met verblijf neemt sinds 2015 toe. Hierdoor zien we dat een van de belangrijkste 

uitgangspunten van de transformatie, de afschaling van zorg en dan met name die van residentiele 

voorzieningen, nog niet gerealiseerd wordt. Alle gemeenten ervaren spanning tussen de uitvoering 

van de jeugdhulp, de hierbij gewenste transformatie en de steeds krappere financiële middelen.  

 

Net als in Lansingerland zijn in de onderzochte gemeenten de kosten per cliënt toegenomen. Dit 

wordt verklaard door zowel een toename van de problematiek, maar ook de inzet van zwaardere 

zorg dan noodzakelijk (‘upcoding’). Dit zien we ook in Lansingerland. Aanbieders geven hiernaast 

aan te maken te hebben met hogere kosten veroorzaakt door inkooptrajecten, meer differentiatie 

door lokale/regionale contractering en een krappe arbeidsmarkt.  

 

Alle onderzochte gemeenten geven aan nog volop bezig te zijn met de uitvoering van de 

transformatie; er is nog nergens sprake van een stabiele situatie. Informatievoorziening is hierbij, 

net als in onze gemeente, een belangrijk aandachtspunt. Landelijk is sprake van een verschuiving 

van de verwijsstromen van de huisartsen naar het lokale veld, dit is in onze gemeente in mindere 

mate het geval. Het onderzoek is er niet in geslaagd om harde verbindingen te leggen tussen 

beleids- en sturingskeuzes en uitgaven. Wel blijkt uit de analyse een verband tussen de mate van 

inzicht dat gemeenten hebben op de oorzaken van kostenstijgingen en daarmee op de (mogelijk) 

effectieve wijzen van bijsturing ontwikkeling. Belangrijke verklarende elementen hierbij zijn onder 

meer de stabiliteit en kwaliteit van de toegang en de mate van samenwerking tussen huisartsen, 

scholen en aanbieders. Dit sluit aan bij de conclusies van het Berenschot onderzoek.  

 

De rapportage bevat op pagina 30 een overzicht van de gemiddelde kosten van jeugdhulp per cliënt 

per jaar. We kunnen deze vergelijking ook voor Lansingerland maken: hieruit blijkt dat deze bijna 

20% lager liggen dan het gemiddelde van de onderzochte gemeenten. In de rapportage wordt 

geconstateerd dat de hoogte van deze kosten sterk samenhangt met de SES (sociaal economische 

status) van de inwoners. 
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3. Regionale onderzoeken  

Aanleiding 

Momenteel lopen er in opdracht van de Gemeenschappelijke Regeling Jeugdhulp Rijnmond (GRJR) 

diverse onderzoeken die van invloed (kunnen) zijn op de kosten van jeugdhulp. De meest relevante 

onderzoeken zijn inhoudelijk toegelicht in de aanbiedingsbrief van de jaarstukken/begroting van de 

GRJR (T19.05511). In de onderstaande tabel zijn deze samengevat. 

 

Onderzoek Doel/resultaat gereed 

Grip op Kosten 

Naar aanleiding van de financiële ontwikkelingen binnen de 
GRJR is een integraal plan opgesteld met hierin een aantal 
maatregelen om hier grip op te krijgen. Dit wordt uitgevoerd 
in de vorm van diverse projecten. 

doorlopend 

Evaluatie inkoop GRJR 2018 

Evaluatie van werking van de nieuwe inkoopsystematiek aan 
de hand van arrangementen i.r.t. het verlengen/anders 
aanbesteden van deze zorg m.i.v. 2020, inclusief de 
wenselijkheid van het overdragen van contractering van 
verschillende vormen van jeugdhulp naar het lokale veld.  

september 
2019 

Onderzoek naar de tarieven 
van de gecontracteerde 
ondersteuning 

Als onderdeel van de evaluatie en mogelijke bijsturing van de 

inkoop op basis van arrangementen worden de hierin 

vastgelegde tarieven getoetst. Onderdeel hiervan is inzicht in 

overhead en kosten van aanbieders. Op basis van de 

uitkomsten hiervan kunnen tarieven en arrangementen (in 

overleg met aanbieders) aangepast worden. 

zomer 2019 
 

Producten, kwaliteit en 
tarieven GI’s 

Vaststellen eenduidige set producten, kwaliteitseisen en 
tarieven voor producten GI’s (zoals OTS, voogdij, 
jeugdreclassering, drangmaatregelen en het 
crisisinterventieteam) 

November 
2019 

Evaluatie Vlaktaks   
Evaluatie van de werking en wenselijkheid van de 
kostenverdeling op basis van de ‘vlaktaks’ 

n.n.b.  

 



1 Bijlage 3 Voortgang transformatie jeugdhulp U19.08088  

*U19.08088* 
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In juni 2019 informeerden wij u per brief uitgebreid over de ontwikkelingen binnen de jeugdhulp in onze 

gemeente (U19.04567). Hierin blikten wij terug op de periode vanaf 1 januari 2015, het moment waarop 

de gemeente verantwoordelijk werd voor de jeugdhulp. Vooral vanaf 2017 zien we dat het gebruik van 

jeugdhulp en de uitgaven een stijgende trend vertonen. Daar is onderzoek naar gedaan en in onze brief 

zijn wij ingegaan op de uitkomsten van deze onderzoeken. Wij hebben daarbij de ambitie geformuleerd 

om de stijgende trend op termijn om te buigen en wij hebben op hoofdlijn uiteen gezet hoe we deze 

ambitie willen realiseren. In deze brief informeren wij u over de aanpak, de eerste resultaten en geven 

wij aan wat u de komende periode nog van ons kunt verwachten. Hierbij gaan we vooral in op de 

‘technische kant’ van de verschillende acties. Tijdens de beeldvormende avond op 18 december 

aanstaande nemen we echter ook de leefwereld mee. 

 

Aanleiding van de veranderopgave 

Met ons beleidsplan ´Versterken van veerkracht´, de Lansingerlandse standaard en de beleidsaccenten 

maken we ons sterk voor optimale ontwikkelingskansen van kinderen. Daarmee zorgen we voor de 

voorwaarden voor een goed opvoed- en opgroeiklimaat in onze gemeente. Met goede algemene 

voorzieningen en de extra inzet op preventie voorkomen we waar mogelijk instroom in specialistische 

jeugdhulp. Voor jeugdigen die extra steun nodig hebben, is professionele jeugdhulp beschikbaar. Deels 

kopen wij deze zelf in en deels gaat de inkoop via de Gemeenschappelijke Regeling Jeugdhulp Rijnmond. 

Ondanks de inspanningen tot nu toe zien wij dat steeds meer jeugdigen en hun opvoeders een beroep 

doen op deze specialistische jeugdhulp en dat de zwaarte van de hulp toeneemt.  

  



 

 

 

 

 

 

 

  pagina 2/6 

Ons kenmerk U19.08088 

 

Overigens is het daarbij wel zo dat in Lansingerland het percentage kinderen in jeugdhulp in vergelijking 

met andere gemeenten laag is:  

 

 
(Bron: CBS. Percentage betreft zorg in natura. De cijfers over het eerste halfjaar 2019 zijn voorlopig en 

worden waarschijnlijk later naar boven bijgesteld) 

 

De stijgende lijn in de uitgaven was voor ons aanleiding om nader onderzoek te doen. Daaruit kwam niet 

één oorzaak van de stijgende kosten naar voren en ook niet één ‘gouden oplossing’, maar duidelijk werd 

dat er op meerdere punten inzet nodig is om de stijging te stabiliseren en te keren. Onze conclusie was 

dat we moeten inzetten op een samenhangend project: ‘veranderopgave jeugdhulp’. Wij informeerden u 

hierover in de eerdergenoemde raadsbrief uit juni. 

 

Doelstelling 

Met de veranderopgave jeugdhulp willen wij binnen twee jaar (2020 en 2021) vier samenhangende 

resultaten bereiken: 

a) Betere jeugdhulp: wij streven naar jeugdhulp die effectiever, preventiever, integraler, sneller en 

passender is dan de huidige aanpak.  

b) Lagere kosten per jeugdige: wij stellen onszelf de stevige ambitie om de opgaande trend in zwaarte 

van jeugdhulp, er daarmee de kostenontwikkeling hiervan, om te buigen. 

c) Meer inzicht in de oorzaken van toenemende (of afnemende) jeugdzorg en de passendheid van 

geïndiceerde jeugdhulp. 

d) Meer sturing op de zwaarte, en daarmee de kosten, van jeugdhulp. 

De komende tijd kwalificeren en kwantificeren wij deze uiteindelijke doelen (‘wanneer zijn we 

klaar/tevreden?’). Dat heeft een raakvlak met de aan uw raad toegezegde herijking van de kengetallen 

die in de gemeentebegroting zijn opgenomen. 

 

In onze brief hebben wij vijf actielijnen aangekondigd. Hiervan geven wij nu een update.  

 

1. Transformatie van de toegang. Sturen op jeugdhulp begint bij de toegang: hier signaleren wij 

problemen en zorgen wij voor toeleiding naar een passende vorm van ondersteuning. Belangrijk om 

te weten is dat we als gemeente maar voor een deel grip hebben op die toegang, namelijk alleen 

voor zover aanvragen verlopen via Team Jeugd. Daarnaast hebben onder anderen huisartsen en 

gecertificeerde instellingen wettelijk de bevoegdheid om te verwijzen. In Lansingerland gaat een 
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22% 

54% 

3% 

14% 

5% 

0 1% 

Gemeentelijke toegang 

Huisarts 

Jeugdarts 

Gecertificeerde instelling 

Medisch specialist 

Rechter, Officier van Justitie, ... 

Verwijzer onbekend 

relatief groot deel van de verwijzingen via de huisarts. Landelijk is dit 36%, maar bij ons gaat het 

maar liefst om 54% (CBS cijfers over het eerste halfjaar van 2019). Huisartsen hebben daarmee een 

grote invloed op de hoogte van onze uitgaven. Een goede samenwerking met hen is dus cruciaal. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Binnen deze actielijn optimaliseren wij de herkenbaarheid en deskundigheid van de eigen, 

gemeentelijke toegang en werken wij aan de samenwerking met andere verwijzers en andere 

partijen.  

 

Wat hebben wij al gedaan? Per oktober 2019 zijn het CJG en de gemeentelijke jeugdconsulenten 

gezamenlijk Team Jeugd. Hier hebben wij tijdens de Week van de opvoeding in oktober bekendheid 

aan gegeven met onder meer een animatiefilmpje.  

 

Per 2020 komt op alle scholen een Jeugdcoach op school te werken. De contractering is rond en wij 

zijn inmiddels gestart met de implementatie. Deze jeugdcoach vormt een belangrijke schakel in het 

realiseren van samenwerking op casuïstiekniveau tussen kind/gezin en de school en ook tussen Team 

Jeugd, samenwerkingsverband en de school. Het inzetten op de samenwerking met het (passend) 

onderwijs is van cruciaal belang. Door op scholen vroegtijdig problemen te signaleren en door snel in 

te zetten op passende steun van het kind, het gezin en de school kunnen we een duurzaam resultaat 

halen tegen relatief lage kosten.  

 

Waar zetten wij verder op in? Om te beginnen op de verbetering van de samenwerking met huis-

artsen. Zij zijn de belangrijkste verwijzers naar specialistische hulp en ondersteuning. Huisartsen 

hebben weinig tijd en beperkte expertise op jeugd (ggz). Bovendien hebben zij geen compleet beeld 

van de beschikbare alternatieven. Als gevolg daarvan kiezen zij vaak voor verwijzing naar specialis-

tische jeugdhulp. Ervaringen in andere gemeenten leren dat praktijkondersteuners (POH) jeugd bij 

huisartsenpraktijken vaak een groot deel van de vragen van ouders en jeugdigen, waarmee zij bij 

huisartsen komen, kunnen beantwoorden. Inwoners ontvangen hierdoor sneller en dichterbij huis 

hulp. In die gemeenten nemen verwijzingen naar specialistische hulp hierdoor af. Daarom werken 

wij een business case uit voor de inzet van praktijkondersteuners jeugd bij huisartsen. Daarbij 

maken wij ook gebruik van de lessen die wij geleerd hebben met de pilot POH jeugd ggz die bij de 

gemeentelijke toegang was gepositioneerd. Wij verwachten dat wij de investering in praktijkonder-

steuners ´terugverdienen´. Voor de investering leggen wij in het eerste kwartaal van 2020 een 

voorstel aan u voor. Onze insteek is om de investering financieel te dekken uit de bestemmings-

reserve sociaal domein. 
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Daarnaast verbeteren wij de samenwerking tussen Team Jeugd en specialistische jeugdhulp-

aanbieders. Specialistische aanbieders krijgen veelal hulpvragers via de huisartsenroute en de route 

via gecertifieerde instellingen. In een pilot gaan wij een integraal team van specialistische 

aanbieders en Team Jeugd samen laten werken rondom complexe casuïstiek. Dat moet o.a. leiden 

tot passender hulp en snellere doorlooptijden voor de inwoner. Deze pilot voeren we gedurende 

(heel) 2020 uit. 

 

2. Transformatie van het aanbod. Binnen deze actielijn geven wij invulling aan vernieuwing van het 

aanbod. Ook staan wij stil bij de vraag hoe ver de jeugdhulpplicht van de gemeente reikt. Kunnen 

en willen wij hier grenzen aan stellen?  

 

Waar wij al op hebben ingezet is de versterking van de preventie met de initiatieven van het 

beleidsaccent ´geen kind in de knel´ en vernieuwing van het jongerenwerk. Het doel is om in te 

zetten op preventie waardoor er minder kinderen (zwaardere) zorg nodig hebben (of misschien 

helemaal geen zorg). Belangrijk hierbij is ook de buitenste schil uit Versterken van veerkracht: 

allerlei organisaties, verenigingen en voorzieningen op het gebied van bijvoorbeeld sport of cultuur. 

Zij kunnen een rol spelen voor een evenwichtige ontwikkeling van het kind. 

 

Waar wij ook al een stap in hebben gezet, is de afbakening van de jeugdhulpplicht. Normaliseren, 

demedicaliseren, inzet van eigen kracht en preventie is uitgangspunt van de Jeugdwet. Dat staat 

ook voor ons voorop. De wet geeft echter geen scherpe grens over wat wel en niet onder jeugdhulp 

wordt verstaan. Wat hoort bij normaal opvoeden en opgroeien? Wat mag van ‘eigen kracht’ worden 

verwacht en waar begint de jeugdhulpplicht? Wat valt onder andere wetten zoals de Zorg-

verzekeringswet of Passend onderwijs? We hebben behoefte aan een helder kader dat we kunnen 

uitwerken in de verordening, beleidsregels, nieuwe inkoopafspraken per 2021 en dat een handvat 

biedt aan de uitvoering. Met de recente actualisatie van de verordening en beleidsregels hebben we 

hierin al een eerste stap gezet. In het eerste kwartaal van 2020 overwegen wij een volgende stap op 

basis van onderzoek dat wij momenteel laten uitvoeren naar de mogelijkheden. 

 

Wat wij verder in 2020 oppakken is de nieuwe inkoop van het lokaal gecontracteerd aanbod. We 

kunnen de inzet van jeugdhulp verminderen als er in het zogeheten voorveld een breder palet aan 

diensten beschikbaar is. Een breder palet kan ook helpen om jeugdhulp af te schalen en dus om de 

uitstroom uit jeugdhulp te bevorderen. We kopen het aanbod van preventieve trainingen per 2021 

opnieuw in, evenals de basis geestelijke gezondheidszorg en enkelvoudige ernstige dyslexie. Dit is 

lokaal ingekocht aanbod. Met dit project willen we de kans benutten om opnieuw te kijken naar het 

aanbod en daarbij het lokaal gecontracteerde jeugdhulpaanbod in samenhang in te kopen met het 

preventief (trainings)aanbod. 

 

3. Doorontwikkeling van de regionale samenwerking. Onze regionale samenwerking binnen de Gemeen-

schappelijke Regeling Jeugdhulp Rijnmond (GRJR) moet verbeterd worden. Daarbij denken wij 

bijvoorbeeld aan de governance van de GRJR en aan de informatievoorziening. Het gaat binnen deze 

actielijn echter niet alleen om het functioneren van de GRJR zelf, maar ook om de vraag wat we 

lokaal en regionaal willen inkopen. Bij de taakverdeling tussen regio en gemeente is en blijft ons 

uitgangspunt ‘lokaal waar het kan, regionaal waar het moet’. In dat kader onderzoeken wij de 

mogelijkheden en de wenselijkheid van het terughalen van een aantal regionale taken naar het 

lokale niveau. Hierbij zullen wij rekening houden met de door het kabinet voorgenomen wets-

wijziging over wat op welk niveau moet worden ingekocht. Hierover hebben wij u onlangs per brief 

geïnformeerd (U19.08905). Verder is een evaluatie van de nieuwe inkoopmethode voor de 

specialistische jeugdhulp op basis van arrangementen een onderwerp binnen deze actielijn. Deze 
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onderwerpen willen wij in het eerste halfjaar van 2020 afronden. Deels doen wij dit zelf en deels 

ook in GR-verband.  

 

4. Monitoring en informatiemanagement. Effectieve beleidsuitvoering en –bijsturing kan niet zonder 

goede informatie. Het verwerken van gegevens is nu nog een bewerkelijk proces en we gebruiken 

nog niet alle mogelijkheden om diepgaande analyses te maken. Vanuit onze ambitie om data-

gedreven te gaan werken, gaan wij daarom onze informatievoorziening de komende twee jaar 

stapsgewijs verbeteren. Door consistent en eenduidig te rapporteren met behulp van een dashboard, 

kunnen we trends en verloop van de indicatoren goed in beeld krijgen. Het dashboard is gereed in 

het eerste kwartaal van 2020. Vervolgens zullen wij het verder ontwikkelen.  

 

5. Verbetering van de bedrijfsvoering. Het onderzoek van Berenschot naar het functioneren van onze 

lokale jeugdhulp concludeert dat we in onze bedrijfsvoering winst kunnen realiseren door het verder 

verbeteren van werkprocessen. Speciale aandacht gaat daarbij uit naar het terugdringen van de 

werkdruk van de jeugdconsulenten waardoor we voldoende tijd en capaciteit creëren voor het 

uitvoeren van casemanagement. Casemanagement is een manier om te sturen op het afschalen van 

jeugdhulp. De acties gericht op procesverbetering lopen tot medio 2020. 

 

Naast deze vijf actielijnen zijn wij gestart met een aantal acties die raken aan alle actielijnen: 

 

1. Pareto-analyse. Hiermee bedoelen wij dat wij inzoomen op de hulp aan inwoners waarvoor wij 

relatief veel uitgeven. Door deze analyse willen we ons begrip verbeteren en zoeken naar hand-

vatten om waar mogelijk beter te kunnen sturen op de effectiviteit van de ondersteuning. 

Nadrukkelijk betrekken wij hierbij ook de ervaringen van de betreffende jeugdigen, hun opvoeders 

en betrokken professionals. Wij ronden de analyse en de vertaling naar de uitvoering af in het eerste 

halfjaar van 2020. 

 

2. Analyse van specifieke onderdelen van de jeugdhulp. Wij analyseren een aantal onderdelen van de 

jeugdhulp om mogelijke maatregelen te formuleren die kunnen helpen om onze grip te vergroten. 

Prioriteit hebben de onderdelen waar sprake is van een sterke stijging van de uitgaven. Zo hebben 

wij de stijgende uitgaven aan PGB’s al onderzocht en hebben wij op basis daarvan een voorstel 

ontwikkeld voor het aanscherpen van de verordening. Een categorieën is de hulp aan jeugdigen met 

een beperking. In november zijn wij met de betrokken aanbieders in gesprek gegaan. Ook nemen wij 

de regionaal ingekochte specialistische ambulante jeugdhulp onder de loep. Daar loopt binnen de 

regio een onderzoek naar. De analyses ronden wij af in het eerste kwartaal van 2020.  

 

Financiële inzet 

Per 2020 is een bestemmingsreserve Sociaal Domein ingesteld van in totaal € 3,0 miljoen. De uitwerking 

van een aantal deelprojecten van de veranderopgave vergt een investering. In het eerste kwartaal van 

2020 leggen wij u een voorstel voor om deze investering financieel mogelijk te maken vanuit de 

bestemmingsreserve. 

 

Kanttekeningen  

Onze ambitie is fors. Tegelijk moeten we ook realistisch zijn. Daar hebben wij ook in onze brief van juni 

op gewezen. De volgende factoren kunnen ons parten gaan spelen bij het bereiken van onze doelen: 

 De gemeente is niet de enige die invloed heeft op de inzet en kosten van jeugdhulp. Een groot deel 

van de inzet van jeugdhulp gaat nu buiten de gemeente om via andere, wettelijke verwijzers. Het 

succes van het project hangt daarom mede af van de mate waarin het lukt om met andere 

verwijzers samen te werken.  
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 We moeten met een autonome stijging van de aantallen en uitgaven voor jeugdhulp rekening 

houden. Wij verwachten, rekening houdend met factoren als bevolkingsgroei, complexere 

problematiek, vroeg-signalering et cetera, een stijging van het aantal hulpvragers van 4,2% (in 2023 

ten opzichte van 2017).  

 We zetten onder meer in op veerkracht van de samenleving en preventie. Uit onderzoek blijkt dat 

het effect van preventieve maatregelen zich gemiddeld pas na 7 jaar laten zien. Belangrijke 

onderdelen van onze aanpak werpen dus pas na de projectperiode hun vruchten af.  

 Regelgeving vanuit het Rijk en jurisprudentie kunnen de beleidsvrijheid van de gemeente beperken 

en daarmee onze mogelijkheid om te sturen.  

 De contracten met de aanbieders van jeugdhulp lopen, afhankelijk van de hulpvorm, nog door tot en 

met 2020 of 2021. Eventuele wijzigingen in de contractvoorwaarden die van invloed zijn op de 

uitgaven voor jeugdhulp kunnen pas op termijn worden doorgevoerd en sorteren pas daarna effect.  

 

Tenslotte wijzen wij erop dat de realisatie van de veranderopgave ertoe kan leiden dat wij minder of 

geen jeugdhulp inzetten in situaties waarin ouders wel menen recht te hebben op jeugdhulp. Dit kan 

leiden tot bezwaar- en beroepsprocedures en druk via de media of politiek. 

 

Vervolg 

In uw raad leeft de vraag aan welke knoppen wij kunnen draaien als het gaat om jeugdhulpgebruik. Hier 

geven we graag een toelichting op tijdens een beeldvormende avond. Deze is gepland op 18 december 

aanstaande. Ook de leefwereld komt daarin aan bod. 

 

In het eerste kwartaal van 2020 leggen wij een voorstel aan u voor om middelen vrij te maken uit de 

bestemmingsreserve sociaal domein voor investeringen in de veranderopgave, zoals de inzet van 

praktijkondersteuners bij huisartsen. 

 

Wij hebben verder aan u toegezegd om u een aantal keer per jaar te informeren over de stand van zaken 

met betrekking tot de jeugdhulp. Naast de vaste momenten in het kader van de planning & control 

cyclus, informeren wij u tenminste tweemaal per jaar over de voortgang van deze veranderopgave 

jeugdhulp door middel van een raadsinformatiebrief. De volgende voortgangsbrief ontvangt u in elk 

geval voor de zomer van 2020. 

 

 

Met een vriendelijke groet, 

burgemeester en wethouders van Lansingerland 

 

  
 

 

  
Lucas Vokurka 

Secretaris 

drs. Pieter van de Stadt 

Burgemeester 
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FORMULIER BEANTWOORDING TECHNISCHE VRAGEN 
TER VOORBEREIDING COMMISSIE BESPREKING 

 

 

Betreft commissie  

 

o Samenleving dd. 12 maart 2020 

 

 

Nummer en naam agendapunt: 

 

 

6a Investeringsvoorstel veranderopgave 

jeugdhulp, uitvoering Wmo en bedrijfsvoering 

sociaal domein 

 

 

Vraag van Machiel Crielaard, Leefbaar 3B 

 

 

1.         Tijdens de presentatie is inzage gegeven in de 

problematiek waarmee de jeugdconsulent is belast 

(vechtscheidingen). Kunt u meerdere voorbeelden 

aangeven? 

2.         Wat zijn de taken van de JOSjes (school 

maatschappelijk werk) en wat zijn de taken van de 

jeugdconsulenten? 

3.         In het raadsvoorstel wordt meerdere malen 

verwezen naar het willen verbeteren van de 

samenwerking tussen ketenpartners. Met de mogelijke 

komst POH komt er een ketenpartner bij. Hoe vindt de 

integrale samenwerking/afstemming plaats? En hoe wordt 

er inhoud gegeven aan de beleidskeuze 1Gezin1Plan? 

4.         Wanneer is het besluit genomen om hulp bij 

huishouden voor mantelzorgers en Begeleiding Light van 

vrij toegankelijk naar maatwerk te verplaatsen? Hoeveel 

geld is hiervoor vrijgemaakt? 

5.         Er is momenteel geen verklaring voor de oorzaak 

van de kostenstijging jeugdhulp, maar waar wordt het 

geld dat hiervoor bestemd is nu aan uitgegeven?  

6.         Vanaf 2015 zijn maatregelen getroffen op het 

gebied van vroeg signalering en preventie. Zie pag 2/10: 

Homestart, meer voorlichting en ouderbegeleiding en 

intensieve inzet jeugd- en Gezinscoaches. Is dit 

geëvalueerd en wat zijn de Maatschappelijk meetbaar 

effecten (MME)? 

7.         Zijn er voldoende Praktijkondersteuners op de 

arbeidsmarkt? En is de voorgestelde 110 euro 

marktconform? 

8.         Hoeveel geld is er gereserveerd voor de 

ontwikkeling van Klare Taal?  

9.         Implementatie PGB 2.0 is landelijke door de VNG 

opgezette applicatie. Waarom zijn hier kosten aan 

verbonden voor de gemeente Lansingerland? 

 

Beantwoording:  

 

1. Tijdens de presentatie is inzage gegeven in de 

problematiek waarmee de jeugdconsulent is 

belast (vechtscheidingen). Kunt u meerdere 

voorbeelden aangeven? 

De Jeugdconsulent is verantwoordelijk voor de inzet van 

jeugdhulp.  De Jeugdconsulent ziet o.a.  jeugdigen die 



belemmeringen ervaren als gevolg van een verstandelijke 

beperking, kinderen met psychische- en 

ontwikkelingsproblematiek zoals autisme, 

gedragsproblemen en ADHD. Daarnaast ziet de 

Jeugdconsulent kinderen die als gevolg van problematiek 

in het gezinssysteem zelf problemen ervaren zoals 

bijvoorbeeld bij vechtscheidingen.   

 
2. Wat zijn de taken van de JOSjes (school 

maatschappelijk werk) en wat zijn de taken van 

de jeugdconsulenten? 

De taken van de Jeugdcoach op school (JOS) bestaan uit 

het verlenen van hulpverlening, van opvoedvragen tot 

intensieve individuele hulpverlening zoals voorheen 

schoolmaatschappelijk werkers en jeugd-en gezinscoaches 

dat deden. Daarnaast zijn zij door de aanwezigheid op de 

scholen en de ondersteuningsteams van de scholen in 

staat om vroegtijdig problemen te signaleren en bieden 

zij advies en consultatie aan leerkrachten en 

zorgprofessionals op de scholen. Zij signaleren vanuit die 

hoedanigheid ook snel de noodzaak tot zwaardere inzet 

van jeugdhulp en verwijzen naar Team Jeugd 

(jeugdconsulent).  

De Jeugdconsulent, een HBO opgeleide en SKJ 

geregistreerde jeugdprofessional, heeft de taak om samen 

de (jeugdige) inwoner in gesprek te gaan, onderzoek te 

doen naar de problematiek van de jeugdige (geen 

diagnostiek) en de belemmeringen die worden ervaren in 

het dagelijks leven. Op basis van dit onderzoek worden 

doelen/resultaten bepaald die de jongere in staat stellen 

zich gezond en veilig te ontwikkelen en op te groeien. De 

Jeugdconsulent zoekt vervolgens, in overleg met de 

inwoner, de aanbieder die het best past bij de aard van 

de problematiek en de gestelde doelen en geeft een 

indicatie af, vervolgens kan de aanbieder de 

noodzakelijke zorg kan starten.   

 
3. In het raadsvoorstel wordt meerdere malen 

verwezen naar het willen verbeteren van de 

samenwerking tussen ketenpartners. Met de 

mogelijke komst POH komt er een ketenpartner 

bij. Hoe vindt de integrale 

samenwerking/afstemming plaats? En hoe wordt 

er inhoud gegeven aan de beleidskeuze 

1Gezin1Plan?  

De POH Jeugd is geen extra schakel. Huisartsen hebben 

niet altijd de tijd en specifieke expertise om onderzoek te 

doen naar de ernst van de klachten van een jeugdige. Bij 

een vermoeden van daadwerkelijke psychische problemen 

(of onder druk van ouders) verwijzen zij door naar de 

specialistische JGGZ. Daar volgt in de meeste gevallen 

een diagnostiek-behandeltraject.  

De POH Jeugd (orthopedagoog of (GZ)psycholoog) bij de 



huisarts zorgt ervoor, dat er geen onnodige 

doorverwijzingen plaatsvinden. De benodigde 

ondersteuning wordt sneller en in de huisartsenpraktijk 

zelf geboden in kortere begeleidingstrajecten. Ook kan de 

praktijkondersteuner helpen om specialistische hulp af te 

schalen. De POH Jeugd verkort de keten dus. 

De POH Jeugd geeft ook inhoud aan 1Gezin1Plan. De 

samenwerking tussen huisartsenpraktijken en de andere 

JGGZ-ketenpartners is in de meeste gevallen minimaal. 

Huisartsen hebben nauwelijks tijd om contact met Team 

Jeugd te onderhouden. De POH Jeugd kan die 

verbindingen wel leggen als  bijvoorbeeld problemen in 

het gezin voor een belangrijk deel debet zijn aan de 

psychische problemen van een jeugdige. In overleg met 

Team Jeugd kan de hulp goed op elkaar worden 

afgestemd en in samenhang worden gegeven.  

Bij de start van de POH Jeugd is het belangrijk om een 

aantal keren werkbijeenkomsten te organiseren waarin 

praktijkondersteuners en andere jeugdprofessionals elkaar 

leren kennen en hun rolverdeling duidelijk krijgen.  

 
4. Wanneer is het besluit genomen om hulp bij 

huishouden voor mantelzorgers en Begeleiding 

Light van vrij toegankelijk naar maatwerk te 

verplaatsen? Hoeveel geld is hiervoor 

vrijgemaakt? 

Vanaf 1 januari 2020 zijn Begeleiding Light en Hulp bij het 

huishouden voor mantelzorgers toegevoegd aan het palet 

van maatwerkvoorzieningen. Dit besluit is genomen in het 

laatste kwartaal 2019 (bij het raadsbesluit van 19 

december over de verordening sociaal domein 2020). 

Belangrijkste argumenten:  
- De subsidieregeling voor begeleiding light liep 

af in 2019; 

- Als gevolg van de invoering van het 

abonnementstarief mag begeleiding light niet 

in de huidige vorm voortgezet worden 

- Met de nieuwe contracten is begeleiding light 

verplaatst naar het maatwerkportfolio voor 

een betere sturing 

Voor dit product was € 500.000 beschikbaar.  

 
5. Er is momenteel geen verklaring voor de oorzaak 

van de kostenstijging jeugdhulp, maar waar wordt 

het geld dat hiervoor bestemd is nu aan 

uitgegeven?  

De kostenstijgingen worden veroorzaakt door een 

toegenomen gebruik en zwaardere arrangementen. Dit is 

een landelijk beeld. Het geld dat bestemd is voor 

jeugdhulp, geven wij ook uit aan jeugdhulp. Net als veel 

andere gemeenten geven wij meer uit aan jeugdhulp dan 

wij ontvangen van het Rijk. 



 
6. Vanaf 2015 zijn maatregelen getroffen op het 

gebied van vroeg signalering en preventie. Zie 

pag 2/10: Homestart, meer voorlichting en 

ouderbegeleiding en intensieve inzet jeugd- en 

Gezinscoaches. Is dit geëvalueerd en wat zijn de 

Maatschappelijk meetbaar effecten (MME)? 

Via de reguliere Plan-Do-Check-Act cyclus evalueren wij 

gedurende het jaar preventieve maatregelen en sturen wij 

bij. Dit is een continue proces. Sinds 2015 zijn gemeenten 

verantwoordelijk voor het hele palet van jeugdhulp en 

sociaal domein. Een transformatie vraagt tijd. Het effect 

van preventie is in het algemeen lastig meetbaar, dit 

heeft als oorzaak dat investeren in preventie een 

langdurige investering is. Bovendien is er tegelijkertijd 

sprake van een dynamisch speelveld waar op veel vlakken 

maatregelen worden getroffen. Het is daardoor moeilijk 

om uitspraken te doen over de effecten van specifieke 

preventieve maatregelen.  

 
7. Zijn er voldoende Praktijkondersteuners op de 

arbeidsmarkt? En is de voorgestelde 110 euro 

marktconform?  

Jeugdhulpinstellingen hebben minder professionals 

beschikbaar voor deze functies dan enkele jaren geleden. 

Zij hebben alle menskracht nodig om de wachtlijsten niet 

te laten oplopen. Anderzijds zijn er instellingen die het 

juist belangrijk vinden om in deze ontwikkeling te 

investeren. Het voorgestelde tarief is een marktconform 

tarief. Wij verwachten dat het voor dit tarief gedaan 

moet kunnen worden. 

 
8. Hoeveel geld is er gereserveerd voor de 

ontwikkeling van Klare Taal?  

Er is € 50.000 gereserveerd voor het herschrijven en 

digitaal beschikbaar stellen van alle beschikkingen 

waarmee binnen het Sociaal domein (Participatie, Wmo, 

Jeugd, Leerlingenvervoer, Kinderopvang)  wordt gewerkt.  

 
9. Implementatie PGB 2.0 is landelijke door de VNG 

opgezette applicatie. Waarom zijn hier kosten 

aan verbonden voor de gemeente Lansingerland?  

De VNG zegt over de invoering van PGB2.0 het volgende: 

“De invoering van PGB2.0 vergt capaciteit vanuit de 

gemeente […] (projectleider, beleidsmedewerkers, jurist, 

communicatie, etc.). De tijdsbesteding is vooralsnog niet 

exact te bepalen maar wij verwachten een totale 

besteding in manuren van minimaal 400 uur voor een 

kleine gemeente. De doorlooptijd varieert van 7 maanden 

tot 12 maanden. Daarnaast adviseren we een eenmalig 

kostenpost te reserveren voor de aansluiting door uw 

leverancier […]. De implementatiekosten aan 



gemeentezijde moeten worden bekostigd uit eigen 

middelen.” 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Werkwijze: 

- Op donderdag worden de commissiestukken gepubliceerd. 

- Op de dinsdag erna voor 9 uur moeten de technische vragen bij de griffie worden aangeleverd, 

via de mail. 

- De commissiegriffier checkt nog op inhoud technisch/politiek en neemt zo nodig contact op met 

de vragensteller.  

- De commissiegriffier verzamelt de vragen per agendapunt op dit formulier en zet dit formulier 

via de mail door naar bestuursadvies  

- Zij geleiden de vraag ambtelijk door en coördineren de  beantwoording:  zij zorgen dat de 

antwoorden op dit formulier verzameld worden ingevuld en dit in Corsa opgeslagen wordt; 

- Dit formulier leveren zij uiterlijk de vrijdag erna voor 12 uur aan bij de griffie (Corsanummer). 
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